
حسن روانشید - روزنامه نگار پیشکسوت
بازی با اعصــاب و روان جامعه آنهم دانش آموزانی 
که در سنین پذیرش و حفظ روندهای اجتماعی 
و سیاســی کشور هســتند طی دو دهه گذشته 
آنچنــان افزایش یافته که دیگــر با هیچ معیاری 
قابل سنجش نیست زیرا به قول روستاییان کشاورز 
»واره را آب برده است«! اواسط دهه هشتاد بود که 
از همه سو مسئله کنکور موردتهاجم قانون گذاران 
و نهادهای مختلف و ناظر بر اجرا ازجمله شورای 
انقــاب فرهنگــی و وزرای آموزش وپــرورش و 
متولیان تحصیات عالیــه قرار می گرفته تا وعده 
حذف آن داده شــود و این امید واهی بتواند روح 
و روان خانواده ها را تحت تأثیــر خود قرار داده و 
در ادامه براثر عدم انجام قول های داده شــده همه 
تعهدات نظام را زیر ســوأل ببرد؛ اما چرا کنکور تا 
امروز حذف نشــده که بیست ســال از وعده های 
اولیــه آن می گذرد؟بالطبع بایــد گفت بازیگران 
متعددی همچــون »آموزش وپرورش«، »آموزش 
عالی«، »نهادهای قانونگذار«، »دانشگاه ها« و حتی 
داوطلبان درزمینه بودن و یا حذف کنکور تأثیرگذار 
بوده اند؛ اما آن ها به طور هماهنگ در اجرای قانون 
حذف کنکور همکاری مســتمر نداشــته اند؛ زیرا 
طی تمام این ســال ها با کشــمکش هایی میان 
مسئولان بر سر حذف یا ابقاء کنکور مواجه بودند 
که هنوز هم تمام شــدنی نیست که این انداختن 
توپ کنکور در زمیــن یکدیگر ادامه دارد و دامنه 
رسانه های مختلف هســتند تا هرروز از قول یک 
مقام مســئول، متولی دیگــری متهم به کوتاهی 
شــود که بارزترین آن ها در آن سوی زمین فوتبال 
آموزش پرورش سازمان سنجش است درحالی که 
مهره های اصلی پشــت سر مافیای کنکور مخفی 
شده اند و به صورت یکپارچه با همه تاش ها مقابله 

کنند؛ زیرا در این ســوی زمین انسجام بیشتری 
حاکم اســت تا دانش آموزان و خانواده آن ها تنها 
قربانیان این مبارزه باشند؛ بنابراین برای نجات این 
جامعه تاثیرگذار آینده باید هرچه زودتر دست به کار 
شــد و این طرح به جامانده از بیست سال پیش را 
هرچــه زودتر به مرحله اجرا درآورد که اجرای آن 
بدون تردید با کاهش تاثیــر غول کنکور روبرو و 
به مرورزمان حذف آن طرحی مهم است و نیازمند 
انسجام متولیان در این زمینه می باشد.سال قبل در 
یک مقطع از زخمان تصمیمات تازه ای برای تقلیل 
تأثیر کنکور در بدون ورود به دانشــگاه ها گرفته 
شد اما همین پروژه هم با فراز و نشیب های بسیار 
روبرو شد که تأثیر سوابق تحصیلی در آن یکی از 
چالش ها به حساب می آمد زیرا بافاصله با موافقت 
و مخالفت گروه هایی از کارشناســان روبرو شــد. 
اگرچــه اجرای آن نویدهایی را برای حذف کنکور 
در سال های آینده به همراه آورد اما به تازگی وزیر 
علوم بــار دیگر آب پاکی در یک برنامه تلویزیونی 
روی دست دانش آموزان و خانواده هایشان ریخت 
و اعام کرد »امکان حــذف کنکور وجود ندارد.« 
درحالی که ۱۷ سال از تصویب این قانون می گذرد 
اما هنوز کنکور حذف نشده است.در تمام این مدت 
هم برخی از مسئولان کشور بارها و بارها از مافیای 
کنکور و عوامل دخیــل در آن حرف ها گفته اند و 
همچنان توپ را در این زمین ناشناس انداخته اند و 
فقط آن ها را متهم کرده اند که اجازه حذف کنکور 
را نمی دهند! البته بعد از سال ۹۲ مصوبه جدیدی 
بر اســاس ویرایش تصویب نامه قبلی ارائه گردید 
که تا حدودی حــذف کنکور را منتفی می کرد و 
دراین بین روش های تازه ای برای جایگزین کردن 
کنکور مطرح می شد که نمونه آن برگزاری چهار 
آزمون طی یکسال بود تا به کمک آن دانش آموزان 

در استرس و فشار کمتری باشند اما هیچکدام این 
پروژه ها عملیاتی نشد.

شــنبه 11 فروردین همین امســال محمدعلی 
زلفی گل، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، در یک 
برنامه تلویزیونی اظهار داشــت »در شرایط فعلی 
حذف کنکور مقدور نیســت. خانواده ها در پی آن 
هستند که 20 هزار رشته مطرح در دانشگاه های 
برتر کشــور که آینده کاری بهتری دارند، ســهم 
فرزندشــان شود. در چنین شــرایطی باید دانش 
آموزان گزینش شوند. چراکه تعداد دانش آموزانی 
که معدلشــان 20 یا 9/19 اســت و می خواهند 
پزشــکی دانشــگاه علوم پزشــکی تهران یا برق 
دانشگاه شریف یا حقوق دانشگاه تهران را بخوانند، 
بیشــتر از تعداد صندلی های این رشته هاســت« 
که همین وزیر هشــتم فروردین هم اظهار داشته 
است »اگر روزی بحث اشتغال در کشور حل شود 
شــاید امکان حذف کنکور وجود داشته باشد، اما 
هم اکنون این امر میسر نیست.« آنقدر حرف های 
مسئولان درباره حذف شدن یا نشدن کنکور تغییر 
کرده که هنوز کسی نمی داند اظهارنظر اخیر وزیر 
علوم چقدر دقیق و درست است.در این میان این 
اظهارات ضدونقیض اما دانــش آموزان همچنان 
بر ســر دوراهی مانده اند که مفاهیم درسی را یاد 
بگیرند و از عهده پاســخ به سوأل های امتحانات 
نهایی که عمدتا مفهومی طرح می شود برآیند یا 
اینکه به سراغ مهارت تست زنی بروند و در انتخاب 
گزینه درست کنکور سرعت عمل پیدا کنند؟ زیرا 
یکی از مهمترین آسیب هایی که کنکور در سیستم 
آموزشی کشور را تحت تاثیر خود قرار می دهد تا 
جایی که دانش آموزان به  جای یادگیری مفاهیم 
مهم و ضروری در مدرسه درگیر آزمون های تست 

چهارگزینه ای می شوند.

ë https://yadegaremrooz.ir  ë yadegar.emroz@gmail.com  ë یکشنبه 13 خرداد ماه ë    1403   24 ذی القعده ë  1445  2 ژوئن ë  2024  سال نهم  ë   شماره ë   1555   قیمت:  6000 تومان

کاهش ازدواج و پیامدهای آن 
سرمقاله

مدیرعامل بانک رفاه: 

۳۰ همت اموال مازاد 

کردیم گذار  را وا

مدیرعامل بانک رفاه با بیان اینکه در صورت 
واگذاری ســهام بانک رفاه، بازنشســتگان و 
کارگران هم ســهام دار می شــوند، گفت: در 
ســال 1401 بانک رفاه بیشترین واگذاری را 
در بین سایر بانک ها داشته به طوری که 30 
هــزار میلیارد تومان از اموال مازاد بانک رفاه 
واگذار شد.اســماعیل لله گانی درباره آخرین 
تصمیمــات برای واگذاری بانــک رفاه اظهار 
داشــت: در حال ســازمان تامین اجتماعی 
محدود 34 درصــد مدیریت بانک رفاه را در 
اختیــار دارد و به دلیل اینکه ســهام واگذار 
نکنــد،  66 درصد از مدیریــت این بانک به 

وزارت اقتصاد تعلــق دارد اما در حال حاضر 
سازمان تامین اجتماعی 100 درصد سهام دار 

است. 
پیگیر ی هایی در این باره انجام شــده اما این 
پیگیری ها از ســوی بانک نیست و در سطح 
بالاتری در حال اجرا اســت.وی درباره حفظ 
منافع کارگران و بازنشســتگان در واگذاری 
سهام بانک رفاه گفت: هنوز سهام بانک رفاه 
واگذار نشــده اما اگر واگذاری انجام شــود 
سیاســت گذاری ها به این نحــو خواهد بود 
که بخشی از ســهام به کارگران واگذار شود 
و برنامه ریزی هــا به این نحو اســت که خود 
صندوق های بازنشستگی و خود بازنشستگان 

سهام دار خواهند بود. 
 مدیرعامل بانک رفاه درباره روند مولدسازی 
اموال مــازاد بانک رفاه ادامه داد:  براســاس 
آگهی هایی که منتشــر شــود هر فرد واجد 
مولدسازی های  فرایند  در  می تواند  شــرایط 

اموال مازاد بانک رفاه حضور داشــته باشــد. 
تمام سهام شرکت ها و ســاختمان را آگهی 
می کنیم و بعضا به صورت نقد و اقســاط به 

فروش رفته است. 
اموالی که قیمــت بالایی دارند به دلیل عدم 
قدرت خرید مــردم هنوز به فروش نرفته اند.

لله گانــی با بیان اینکه مرتبا اماک و ســهام 
بانک رفاه برای فروش آگهی می شود، تقریبا 
تمــام اماک مازاد بانک بیش از دو بار آگهی 
شــده اند، افزود: در ســال 1401 بانک رفاه 
بیشــترین واگذاری را در بین ســایر بانک ها 
داشته به طوری که 30 هزار میلیارد تومان از 
اموال مازاد بانک رفاه واگذار شد. عدد میزان 
فــروش و واگذاری اموال مــازا بانک رفاه در 
سال گذشته به دلیل اینکه صورت  های مالی 
هنوز جمع بندی نشده اند، دقیق نیست و پس 
از نهایی شدن صورت های مالی، میزان دقیق 

واگذاری ها در سال 1402 اعام می شود.

خبر  روز

 مرتضی برکاته/ روزنامه نگار
اگر فرض را بر این بگذاریم که پدیده های اجتماعی معلول مشــکات 
اقتصادی و اجتماعی در کشور هستند و ابعاد مختلف و سهم آسیب های 
مترتــب بر این پدیــده را در نظر بگیریم احتمــالا افزایش طاق در 
سال های گذشته ارتباط معنایی با این مسائل دارند. نمی توان گفت در 
حالیکه جمعیت فقیر در کشــور رو به افزایش است جامعه محصولات 
اجتماعی پربار و مطلوبی تحویل می دهد. معکوس این گفته نیز صادق 
است، چراکه معادلات زیستی در روندی طولانی مدت شکل می گیرند 
و این معادلات پیوســتگی و همبستگی محتوایی دارند با آنچه که به 
طور چندوجهی در جامعه رخ می دهد. چند روز قبل رئیس ســازمان 
امور اجتماعی وزارت کشور اعام کرده طاق پس از سه دهه در کشور 
کاهشی شــده است. محمد عباسی، اعام این مطلب را نتیجه دستور 
رئیس جمهوری به سازمان امور اجتماعی دانسته است که براساس آن 
این ســازمان مکلف شده عملکرد همه دســتگاه های مربوط در حوزه 
آسیب های اجتماعی را روزانه به طور مستمر رصد کرده و سازمان هایی 
را که به وظایف خود دراین زمینه عمل نمی کنند به شورای اجتماعی 
معرفی کند. اما اعام کاهشــی شــدن طاق در کشور با واکنش های 
زیادی در ســطح کارشناسی مواجه شد. یکی از مهمترین سنجه ها در 
این زمینه مقایسه آمار طاق و ازدواج در کشور است، آماری که نشان 
می دهد جامعه به کدام ســمت در حرکت اســت. بدون تردید مقابله 
ایــن آمار می تواند دو عملکرد را زیر ذره بین نقد بگذارد: ابتدا طاق و 

دیگری فرزندآوری .
آمارهای رسمی ثبت احوال نشان می دهد در سال ۱۴۰۰، تعداد طاق 
در کشور ۲۰۴ هزار و ۸۱۲ فقره و تعداد ازدواج ۵۷۲ هزار و ۸۱۳ مورد 
بوده و رقم شاخص مدنظر ۳۵ درصد است. در سال ۱۴۰۱، تعداد ۲۰۷ 
هزار و ۸۰ واقعه طاق و تعداد ۵۲۵ هزار و ۹۹۸ واقعه ازدواج در کشور 
به ثبت رســیده است. داده ها بیانگر این نکته است  شاخص طاق به 

ازدواج طی یک سال به ۳۹ درصد افزایش پیدا کرده است.
در سال ۱۴۰۲ که تعداد طاق ۲۰۱ هزار و ۴۶۸ مورد و تعداد ازدواج 
نیز ۴۸۱ هزار و ۱۲۷ عدد بوده است، نسبت طاق به ازدواج ۴۱ درصد 
شــده است ، به عبارتی، نســبت طاق به ازدواج در سه سال گذشته 
حدود ۶ درصد افزایش داشــته است.درست است که در سال ۴۰۲ به 
لحاظ عددی، تعداد طاق نسبت به سال قبلی کاهش داشته اما روند 
مشــابهی در تعداد ازدواج نیز ثبت شده است. این یعنی کاهش تعداد 
ازدواج ها اثر کاهش تعداد طاق ها را خنثی کرده اســت. این اعداد در 
کنار اظهار نظر چند روز گذشــته محمدجعفر منتظری، رئیس دیوان 
عالی کشــور که گفته بود، آمار وارده پرونده های »خانواده« مناســب 
نیســت و بیشــتر مربوط به اختافات خانوادگی و طاق است، بیان 
دیگری از شــرایط موجود محسوب می شــود که جای تامل بیشتری 
دارد. بدون شک ارائه آمار خام و بدون تحلیل و مقایسه، مخصوصا در 
زمینه موضوعات اجتماعی نه تنها روند سیاستگذاری ها را دچار آسیب 
می کند، بلکه ممکن است در درازمدت تبدیل به یک رویه غیرمنطقی 
شود که اساس آمار و ارقام و دستیابی به راه حل های کوتاه مدت را نیز 

دچار خدشه خواهد کرد. 
در همین حال به نظر می رســد آمار متولیدن در سال های گذشته نیز 
چنگی به دل نمی زند. آمار ارائه شــده از ســوی سازمان ثبت احوال 
کشور نشان می دهد در ســال ۱۴۰۲ بیش از ۱۷ هزار فرزند کمتر از 
سال ۱۴۰۱ در ایران به دنیا آمده است. این آمار را مرکز رصد جمعیت 
کشــور اعام کرده و گفته که بر اســاس آمار موجود در سال ۱۴۰۲، 
تعداد یک میلیون و ۵۷ هزار و ۹۴۸ ولادت در کشــور به ثبت رسیده 
است. این در حالی اســت که این رقم در سال ۱۴۰۱ حدود 17 هزار 

نوزاد بیشتر بوده است.

کنکور چوپان های دروغگو و سرنوشت 

 ë  صفحه2

راه اندازی سامانه ارز خدماتی
 تا یک ماه دیگر

مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طا ایران از راه اندازی 
ســامانه ارز خدماتی تا یک ماه دیگر و همچنین راه 
اندازی تالارهای معامات سلف و پیمان آتی )فوروارد( 
در مرکز مبادله ارز و طا در آینده نزدیک خبر داد...

 ë  صفحه3

نمی خواهم شورای نگهبان درباره من 
قضاوت کند، اشکال دارد؟

عضــو کابینه دولت ســیزدهم گفت: علیرغم 
برخی از ادعاها و گمانه زنی ها دولت هیچ گونه 
دخالتی در امر انتخابات و حمایت از کاندیدای 

خاصی ندارد....

عناوین منتخب

که برای خانه ملت هزینه ساز است؛ جنجال هایی 

مجلس دوازدهم؛ هر صحن علنی یک حاشیه!
صفحه 2

کاهش ازدواج و پیامدهای آن 
 مرتضی برکاته/ روزنامه نگار

اگر فرض را بر ایــن بگذاریم که پدیده های 
اجتماعــی معلــول مشــکات اقتصادی و 
اجتماعی در کشــور هستند و ابعاد مختلف 
و ســهم آســیب های مترتب بر این پدیده 
را در نظــر بگیریم احتمــالا افزایش طاق 
در سال های گذشــته ارتباط معنایی با این 
مســائل دارند. نمی توان گفــت در حالیکه 
جمعیت فقیر در کشــور رو بــه افزایش اســت جامعه محصولات 
اجتماعــی پربار و مطلوبی تحویل می دهــد. معکوس این گفته نیز 
صادق است، چراکه معادلات زیستی در روندی طولانی مدت شکل 

می گیرند و این معادلات پیوستگی و همبستگی محتوایی دارند...

سرمقاله

متن کامل در همین صفحه

نگاه روز

اینفوگرافیک اختصاصی  را در  صفحه 4 ببینید

اقتصادی

نگاه امام خمینی )ره( به سیاست خارجی؛

معمار ایران مستقل

صفحه 2

صفحه  3

سازمان نظام پزشکی به اطلاعیه »منع پزشکان عمومی
کنش نشان داد  از انجام عمل های زیبایی«  وا

تداوم جنجال
 بر سر عمل های زیبایی 

گرما؛ جهت جلوگیری از خاموشی در فصل 

جایزه به افراد صرفه جو
در مصرف انرژی

نابودی اطلاعات تاریخی توسط قاچاقچیان عتیقه

گنج  گران  تیشه سودا
بر ریشه میراث فرهنگی ایران

ورزشی

4

7 

8 

تدبیر دولت سیزدهم 
درمورد خصوصی سازی 

سرخابی ها

صفحه  6

کارگران مشاغل سخت با وجود مشکلات  
اقتصادی اقدام به  بازنشستگی پیش از موعد 

می کنند

دغدغه روی دغدغه
کارگران   برای 

کارآمد به زودی به حاشیه رانده می شوند بانک های نا

خدمات رسانی به مردم، اولویت آخر بانک ها خدمات رسانی به مردم، اولویت آخر بانک ها 
3

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

شناسه آگهی : 1726157
 شركت گازاستان اصفهان , درنظر دارد جهت موضوع زیر  :

موضوع : پروژه احداث ساختمان امداد و حراست کوهپایه ) شامل پست امداد تیپE2 تیپ 3و محوطه 
سازی و سایبان پارکینگ خودرو (

به شماره فراخوان )2003091138000037( مورخ 1403/03/05 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و 
 www.setadiran.ir بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس 
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 
دریافت گواهی امضای الکترونیکی جهت شرکت در مناقصه را محقق سازند.  لازم به ذکر است کد فراخوان 

در پایگاه ملی مناقصات 53171293 می باشد.
  مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : تا ساعت 19:00  تاریخ  1403/03/31 می باشد.

  مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : تا ساعت 19:00 تاریخ  1403/04/11 می باشد.
  زمان بازگشایی پاکتها : ساعت  08:00  تاریخ 1403/04/12 می باشد . 

  مبلغ برآورد کارفرما : 15,800,000,000 ریال می باشد .
  مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : 790,000,000 ریال می باشد.

رتبه مربوط به این مناقصه ،  داشتن حداقل رتبه  معتبر 5 ابنیه می باشد.
  اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد 
مناقصه و ارائه پاکت های الف : آدرس شرکت گاز استان اصفهان واقع در خیابان چهارباغ بالا - روبروی 

مجتمع پارک
تلفن امور پیمان ها  ) 38133759-031 ، 38133769-031 (

فکس جهت ارسال مکاتبات درخصوص طرح هرگونه سوال و ابهام در برگزاری مناقصات 031-38133914
  اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

مرکز تماس : 021-41934
دفتر ثبت نام : 33999818  و  33191893

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/03/12  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/03/13

روابط عمومی شركت گازاستان اصفهان

فراخوان آگهي  نوبت دوم
مناقصـه عمـومي شرکت ملی گاز ایران

 شرکت گازاستان اصفهان

www.yadegaremrooz.ir

yadegar.emroz@gmail.com

سالروز رحلت امام خمینی )ره( و قیام 15 خرداد را تسلیت می گوییم

بررسی نحوه تعامل و کیفیت عملکرد دولت اسامی در عرصه بین المللی 
و نوع نگاه امام خمینی )ره( به سیاست خارجی می تواند ما را در شناخت 

اندیشه سیاسی امام )ره( کمک شایانی کند.
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یکشنبه 13 خرداد ماه 1403 
شماره 1555

سیاسی

اولین  جنجال های مجلــس دوازدهم در 
هفته کاری اش نشان می دهد که نمایندگان 
مجلس به پیــام رهبر انقلاب توجه کافی 

نداشته اند.

نمایندگان دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اســامی در دومین نشست علنی خانه ملت 
طبق اصل ۹۳ قانون اساسی که اعام داشته 
»مجلس شورای اسامی بدون وجود شورای 
نگهبان اعتبــار قانونی نــدارد مگر در مورد 
تصویب اعتبارنامه نمایندگان و انتخاب شش 
نفر حقوقدان اعضای شــورای نگهبان« اقدام 

به بررسی اعتبارنامه های خود کردند.
قبل از اینکه نشست علنی مجلس آغاز شود 
نشســت غیرعلنی برگزار شد و در آن درباره 
نحوه عضویت در کمیسیون های تخصصی و 
حواشی ایجاد شده پیرامون انتخابات هیئت 
رئیســه مجلس صحبت کردند. فضای جلسه 

غیرعلنی از همان ابتدا ناآرام بود.
مالک شریعتی نیاسر چندین بار به محمدباقر 
اعتبارنامــه غامرضا  قالیباف در خصــوص 
تاجگــردون اعتــراض کرد. ایــن اعتراض ها 
تــا جایی ادامه یافت کــه ناگهان صدای داد 
و فریــاد از بیــن عده زیــادی از نمایندگان 
که به جایگاه هیئت رئیســه رفته بودند بلند 
شــد که مشــخص شــد مهرداد گودرزوند 
چگینی نماینــده مردم رودبار و رضا تقی پور 
انوری نماینده مردم تهران، ری، اسامشهر، 
شــمیرانات و پردیس با یکدیگــر درگیری 

لفظی پیدا کردند.
خارج از این اتفاق اظهارات مالک شــریعتی 
نیاســر بود که پــس از تصویــب اعتبارنامه 
تاجگردون به میان خبرنگاران آمد و از تهدید 
شدن خود و حجت الاســام سلیمی توسط 

تاجگردون خبر داد.
وی گفــت: در زمــان بررســی اعتبارنامــه 
تاجگردون در جلوی معاونت قوانین مجلس 
دیدم که به آقای ســلیمی گفت تکه تکه ات 
می کنم و بعد که مــرا دید گفت نمی گذارم 

شب به خانه برسی.

ë  لــزوم توجه نماینــدگان مجلس به
توصیه های دوازده گانه رهبر انقلاب

این اتفاقــات در حالــی رخ داد که مجلس 
دوازدهم فقط چهار روز از تشکیلش گذشته 
اســت. مجلســی که رهبر انقاب در بخشی 
از پیامشــان به مناســبت آغاز فعالیتش به 

نماینــدگان توصیه کردند: بی شــک، تعامل 
منضبــط و همدلانه با قوای دیگر و نیز رفتارِ 
جمعــیِ صحیح و صبورانــه در داخل قوّه ی 
مقنّنه، بــه تحقّق همــه ی ویژگی های یک 
مجلــسِ تراز کمک خواهد کــرد و یاد نیک 

نمایندگان را ماندگار خواهد ساخت.
ایشــان در بخشی دیگر از پیام خود نوشتند: 
نکتــه ای که همــواره بر آن تأکیــد میکنم 
آن اســت که مجلــس بایــد آرامش بخش 
و امیدآفریــن و برانگیزاننــده ی همّتهــا و 
دعوت کننــده به همدلی و برادری در محیط 
عمومی کشــور باشــد. در خود مجلس نیز 
مســابقات بی فایده ی رســانه ای و مجادلات 
مضرّ سیاســی، وقــت و عمر کوتــاه دوران 
مســئولیّت را به خود مصروف نسازد؛ وگرنه 
ظرفیّت ارزشــمند حضور نمایندگان در این 
جایگاه والا ضایع خواهد شــد و این خسارت 
بزرگی اســت. بی شک اگر نمایندگانی که در 
مجلس دســت به ایجاد حاشیه زدند گوش 
بــه فرمان رهبر انقاب داشــتند این چنین 

جنجالی را در مجلس ایجاد نمی کردند.
اینکه یــک نماینده از اول جلســه به جای 
اینکه درخواســت تذکر بدهد تــا از تریبون 
نمایندگی صحبت کند دائم به جلوی جایگاه 
هیئت رئیســه می رود و بلند بلند خطاب به 
رئیس مجلــس اعتراض می کنــد تا جلوی 
تصویب اعتبارنامه تاجگردون را بگیرد سپس 
می گوید که توسط تاجگردون تهدید شده و 
سریع به میان خبرنگاران می آید تا جنجال را 
ادامه دار کند و بهانه دســت رسانه های معاند 
می دهد نشــان می دهد به توصیه های رهبر 
انقاب توجه نداشــته است البته در این بین 
نباید اقدام حجت الاســام علیرضا سلیمی را 
نادیــده بگیریم که پس از پایان صحن وقتی 
به میان خبرنگاران آمــد هر چه از او درباره 

وقایع رخ داده و تهدیدی که شده سوال شد 
پاســخ نداد و صحبت کــردن از آن را مغایر 

توصیه های رهبر انقاب دانست.
بســیاری از چهره های سیاسی ممکن است 
در دوره ای از انتخابات صاحیتشــان توسط 
شورای نگهبان احراز نشود، اما در دوره بعدی 
تایید شود لذا اینکه تاجگردون در دوره قبل 
اعتبارنامه اش تایید نشــد دلیل بر این نیست 

که در این دوره هم تایید نشود.
نماینــدگان مجلــس وظیفه شــان تقنین و 
نظارت است، اما اینکه یکسری از نمایندگان 
وظایف خــود را به صــورت قانونــی انجام 
نمی دهند و برای مجلس حاشــیه درســت 

می کنند اقداماتشان جای سوال دارد.

ë انتخابات پر ابهام
در کنار بحث و جــدل نمایندگان در صحن 
علنی نحوه برگزاری انتخابات هیئت رئیسه در 
اولین جلسه مجلس دوازدهم هم جای سوال 
داشت. انتخاباتی که در آن پس از اعتراضات 
صورت گرفته مشــخص شد که تعداد زیادی 

از آرا به اشتباه حساب شده است.
نتایــج جلســه بازشــماری آرای نامزد های 

عضویت در هیئت رئیسه به این شرح بود:
حمیدرضا حاجی بابایی: شمارش اولیه:۱۷۵ - 

بازشماری: ۱۵۴
علی نیکزاد ثمرین: شــمارش اولیه: ۱۶۹ - 

بازشماری: ۱۴۲
عبدالرضا مصری: شــمارش اولیــه: ۱۱۵ - 

بازشماری: ۹۶
حسینعلی حاجی دلیگانی: شمارش اولیه: ۹۶ 

- بازشماری: ۹۰
اولیــه: ۳۵ -  حمیــد رســایی: شــمارش 

بازشماری: ۳۶
موســی غضنفرآبادی: شــمارش اولیه: ۱۶ - 

بازشماری: ۱۴
آرای باطله: شمارش اولیه: ۲ - بازشماری: ۲
نتیجه بازشماری آرای دبیران هیئت رئیسه:

 -  ۱۰۱ اولیــه:  آرای  متفکــرآزاد:  روح الله 
بازشماری: ۱۱۷

احمد نادری: آرای اولیه: ۱۱۲ - بازشــماری: 
۱۰۲

مجتبــی بخشــی پور: آرای اولیــه: ۱۲۰ - 
بازشماری: ۹۶

محمد رشیدی: آراء اولیه: ۹۷ - بازشماری:۸۹
مجتبی یوســفی: آراء اولیه: ۹۸ - بازشماری: 

۸۸
عباس پاپی زاده: بازشماری: ۸۲

آرای ناظران منتخب هیئترئیسه:
غامرضا نوری قزلجه: شمارش اولیه: ۱۳۰ - 

بازشماری: ۸۹
حجت الاسام علیرضا سلیمی: شمارش اولیه: 

۸۲ - بازشماری: ۸۲
جلیل میرمحمدی میبدی: شــمارش اولیه: 

۶۱ - بازشماری: ۶۱
این بازنگری موجب تغییر در ترکیب دبیران 
مجلس شد، به طوری که »عباس پاپی زاده« 
البته  شــد  رنجبــرزاده«  »اکبر  جایگزیــن 
شمارش مجدد آرا حکایت از رای مساوی این 
دو منتخب برای دبیری هیئت رئیسه دارد که 
با قرعه کشــی، پاپی زاده به هیئت رئیسه راه 

پیدا کرد.

ë تمرکز بر وظایف نمایندگی
مجلس دوازدهم در دو نشســت علنی که تا 
به اینجا برگزار کرده دو حاشــیه قابل تامل 
داشــته و اگر بخواهد با همین شــیوه پیش 
برود قطع بــه یقین از وظلیــف قانونی خود 
بازمی ماند لذا بهتر اســت به جای مســابقات 
بی فایده ی رسانه ای و مجادلات مضرّ سیاسی 
تمــام تمرکز خود را بــرروی وظایفش طبق 
قانــون اساســی بگــذارد تا بتوانــد در حل 
مشکات جامعه که مشــکات معیشتی در 

راس آن است مفید واقع شود. 
جایگاه مجلــس به حدی بالاســت که امام 
خمینــی )ره( مجلس را در امور دانســتند 
و رهبر انقــاب هم در پیامی به مناســبت 
افتتاحیه مجلس توصیه هــای دوازده گانه ای 
به نمایندگان مجلس دوازدهم داشــتند که 
نمایندگان با توجه به عملکردشــان در هفته 
اول کاری خود نشان دادند که به توصیه های 
رهبر انقاب عمل نکردند بنابراین نیاز است 
که یک بار پیام ایشان را بخوانند تا سرلوحه 

اقداماتشان قرار بگیرد.

عضو کابینه دولت سیزدهم گفت: علیرغم برخی 
از ادعاهــا و گمانه زنی ها دولت هیچ گونه دخالتی 
در امــر انتخابات و حمایــت از کاندیدای خاصی 
نــدارد. من هــم اعام کردم اصــولا نمی خواهم 
شــورای نگهبان درباره من قضاوت کند، اشکال 

دارد؟
عزت الله ضرغامی درباره این که دعواهای سیاسی 

در طیف جریان تندرو چقــدر می تواند بر میزان 
مشــارکت تاثیرگذار باشــد و چــه لوازمی برای 
بالا بردن مشــارکت لازم اســت، گفت: برداشت 
شــخصی ام این اســت خیلی از کســانی که در 
انتخابات های قبلی رغبتی به حضور در انتخابات 
نداشتند و شاید اعام موضع رسمی هم می کردند 
این بار احساس شان این است که می توانند بیایند 

در انتخابات شــرکت کنند و ایــن را ثمره برکت 
شخصیتی مانند آیت الله رئیســی می دانم و باید 

این را قدر بدانیم.
عضو کابینه دولت سیزدهم با اشاره به این که باید 
شــرایطی را فراهم کنیم تا جریان های سیاســی 
مختلف درون نظام که می خواهند به طور ســالم 
رقابــت کنند این امکان برای آن ها فراهم شــود، 

اظهار داشت: من واقعا یکی از عوامل مهم را نگاه 
شــورای نگهبان می دانم، شورای نگهبان رویه ای 
در مــورد انتخابات مجلس اخیــرا انجام داد و تا 
حدی رویه هــای قبلی اش را اصــاح کرد و این 
اصاحات در این که انتخابات بیشتر از آن چیزی 
کــه پیش بینی می شــد نتیجه مثبــت در حوزه 

مشارکت داشته باشد، موثر بود. 

وزیر میراث فرهنگی :

نمی خواهم شورای نگهبان درباره من قضاوت کند، اشکال دارد؟

جنجال هایی که برای خانه ملت هزینه ساز است؛

مجلس دوازدهم؛ هر صحن علنی یک حاشیه!

علــی لاریجانی و ســعید جلیلــی تا کنون 
مهم ترین چهره های سیاســی هستند که در 
ستاد انتخابات کشور حاضر شدند. در صورت 
تائید صاحیت هر دو نامزد و فارغ از نتیجه 
انتخابات، احتمالًا فصل جدیدی در مناظرات 
تلویزیونی خلق خواهد شد. چرا که مهم ترین 
پرونده سیاســی – بین المللی تاریخ کشــور 
یعنی مذاکرات هســته ای و برقــراری رژیم 
تحریم هــای اقتصــادی در دو مقطع زمانی 
پیوسته در دســت این دو سیاستمدار بوده 
اســت. این پرونده با سیاست های بالادستی 

و خط مشــی دولــت محمــود احمدی نژاد 
از شــورای حکام آژانــس بین المللی انرژی 
اتمی به شــورای امنیت سازمان ملل متحد 
رفــت. علی لاریجانی از ۱۳۸۴ تا مهر ۱۳۸۶ 
مسئولیت مذاکرات را بر عهده داشت و از این 
تاریخ و بعد از چند بار استعفا که در نهایت با 
موافقت رئیس جمهور وقت مواجه شد، جای 
خود را به ســعید جلیلی داد. سعید جلیلی 
تا پایان دولت احمدی نژاد این مســئولیت را 
بر عهده داشــت و در ســال ۱۳۹۲ صندلی 
دبیری شــورای عالی امنیت ملی را به علی 

شمخانی ســپرد. در زمانی که دیگر قرار بود 
پرونده مذاکرات هســته ای به دیپلمات های 
وزارت خارجه و محمدجواد ظریف ســپرده 
شــود. اوج تحریم های ایران و سنگین ترین 
قطعنامه هایی که شورای امنیت سازمان ملل 
علیه کشورمان صادر کرد، در زمان مدیریت 

مذاکرات توسط جلیلی اتفاق افتاد.
این مقدمه از آن جهت ذکر شــد که با توجه 
به مهم بودن مســاله تحریم هــا و مذاکرات 
هســته ای که حدود ۲ دهه زندگی ایرانیان 
را تحت تاثیر خود قــرار داد، احتمالًا بخش 

اصلــی تقابل انتخاباتی جلیلی و لاریجانی به 
این حوزه اختصاص خواهد داشت.

ë رئیس دولت سایه در ستاد انتخابات
ســعید جلیلی در روز نخســت ثبت نام، به 
وزارت کشــور رفت. عده ای نیــز در خیابان 
دکتــر فاطمــی و مقابــل ســاختمان این 
وزارتخانه به پیشــواز او رفتنــد. با دقت در 
تصاویر مشــخص بــود که یــک میکروفون 
یقه ای روی کت جلیلی نصب شــده بود که 
احتمالًا برای ســاخت مســتند انتخاباتی او 

استفاده خواهد شد.

» لاریجانی« و » جلیلی« با توپ پر آمده اند!

رویارویی مذاکره کنندگان هسته ای در رینگ انتخابات

نگاه امام خمینی )ره( به سیاست خارجی؛

معمار ایران مستقل

بررسی نحوه تعامل و کیفیت عملکرد دولت اسامی 
در عرصه بین المللی و نوع نگاه امام خمینی )ره( به 
سیاســت خارجی می تواند ما را در شناخت اندیشه 

سیاسی امام )ره( کمک شایانی کند.
اســتقرار جمهــوری اســامی ایــران در بهمن ماه 
سال  ۱۳۵۷ در شــرایط خاصی به لحاظ ارتباطات 
بین المللی صورت گرفت که جهان در دو بلوک شرق 

و غرب تقسیم شده بود. 
به عبارتــی، در میان کشــورها سیاســت خارجی 
مســتقل و خارج از اراده بلوک غرب و شــرق وجود 
نداشــت و کشــورها تنها اجراکننده سیاســت های 
غرب به ســرکردگی ایالات متحده آمریکا و شرق به 
ســرکردگی شوروی بودند و عماً خارج از چارچوب 
منافع این دو امکان اتخاذ رویکرد مستقلی در جهان 

وجود نداشت.
از ایــن رو آغاز جمهوری اســامی ایران همزمان با 
»خفقان سیاســت خارجی« برای کشورها در جهان 
بود و رهایی از این وضعیت نیز رویایی برای بسیاری 
از کشورها بود که روزی بتوانند براساس منافع ملی 

خودشان تصمیم بگیرند و اقدام کنند.
در چنیــن فضایی، امــام خمینی )ره( توانســتند 
سیاست مســتقل و بر اســاس منافع ملی ایران در 
قامت جمهوری اســامی را عرضــه کنند. بنابراین، 
امام )ره( مبنای سیاست خارجی را خارج از اراده دو 

بلوک غرب و شرق نهادند.
بررسی اصول حاکم بر سیاست خارجی امام خمینی 
)ره( از آن رو حائز اهمیت اســت که افزون بر نقش 
روشــنگر آن، که به بیان رهبر معظم انقاب »چون 
چراغی روشــنگر فــرا راه حرکت صحیــح انقاب 
اسامی است«، نشــان دهنده اصولی برآمده از متن 
تعالیم اســامی نیز هســت که می توانــد به منزله 
سندی فقهی برای اجرایی کردن آموزه های تئوریک 

اسامی در عرصه روابط بین الملل استناد شود.
ë اصول حاکم بر روابط بین المللی

۱ ـ اصل گســترش روابط بر اساس مبانی اسامی ـ 
انسانی

»ما با شــما که همجوار ما هســتید و فرسخ ها بین 
دو کشــور مرز مشــترک اســت، مایلیم که به طور 
مسالمت  آمیز، به طور انسانی  رفتار کنیم.« )صحیفه 

امام )ره(، ج ۶، ص ۲۲۰(
این اصل اساســی تنها درباره رابطه با کشــورهای 
همجوار یا کشــورهای مســلمان منحصر نمی شود، 
بلکه رابطه با تمام کشورهای جهان را در بر می گیرد.

»اسام برای همه اســت، دلسوز برای بشر است. ما 
هم تابع اســامیم، ما هم دلســوزیم برای بشر. ما با 
هــر کس که با ما به طور انســانی  رفتار کند ما با او 

دوستیم.« )همان، ج ۱۱، ص ۱۴(  
۲ ـ روابط حسنه و مسالمت آمیز

»ما نمی  خواهیم در یک کشــوری زندگی کنیم که 
از دنیا منعزل باشــد، ایران امروز نمی  تواند این طور 
باشد، بلکه کشــورهای دیگر هم نمی  تواند این طور 
باشــد، که در یک جا بنشــینند و مرزهای شــان را 
ببندند، این غیر معقول اســت. امروز دنیا مانند یک 
عایله و یک شهر است، و یک شهر دارای محله  های 
مختلفی اســت که با هم ارتباط دارنــد. وقتی دنیا 
وضعش این طور است ما نباید منعزل  باشیم . ما باید 
با کشورهایی که با ما هستند و ما را اذیت نمی  کنند، 
روابط داشته باشــیم و آقایان در این فکر باشند که 

روابط را تحکیم کنند.« )همان، ج ۱۹، ص ۴۱۳(
۳ ـ حفظ تمامیت ارضی

روابط سیاسی خارجی از منظر امام خمینی )ره( باید 
به گونه ای تنظیم شود که تمامیت ارضی و حاکمیت 
ملت اسامی را تحت الشــعاع قرار ندهد و مخدوش 
نکند. اهمیت این اصل در پاســخ امام خمینی )س( 
به پیام تبریک »برژنف« رئیس هیئت حاکمه اتحاد 
جماهیر شوروی به مناسبت شصتمین سالگرد روابط 

ایران و مسکو به خوبی بیان شده است.
».. احترام به حق حاکمیت ملت ها و تمامیت ارضی 
کشورها و عدم مداخله در امور دیگران پیوسته مورد 
توجه شما و سایر رهبران جهان باشد و روابط میان 
کشــورها روابط دوستانه به معنای واقعی آن بوده و 

برقرار گردد.« )همان، ج ۱۲، ص ۳۴۲(
۴ ـ حفظ استقال و نفی وابستگی

امام خمینی )س( استقال ملی را یکی از بنیادهای 
اسام معرفی می کنند و می فرمایند:

»بنیاد دیگر اسام ، اصل استقال ملی است. قوانین 
اســام  تصریح دارند که هیچ ملتی و هیچ شخصی 
حق مداخله در امور کشــور ما را ندارد.« )همان، ج 

۴، ص ۴۲۴(
۵ ـ اصل پایبندی به قراردادهای بین المللی

امــام خمینی )ره( میان قراردادهایــی که با اراده و 
اختیار ملت مسلمان ایران، منعقد شده و معاهداتی 
کــه در اثر اکراه و اجبار و به دلیل ســلطه و تحکم 
قدرتی بیگانه بر ملت مســلمان ایــران انعقاد یافته 
اســت، تفاوت قائل بودنــد و قراردادها و تعهداتی را 
که دولت اسامی با اراده و اختیار خود و با استقال 
کامــل منعقد کرده اســت، لازم الرعایــة و الزام آور 
می دانستند. برای نمونه، می توان به پذیرش قطعنامه 
۵۹۸ به عنوان معاهده ای بین المللی اشــاره کرد که 

امام )ره( اعام کردند:
»من باز تأکید می  کنم که ما در سیاســت خود برای 
رســیدن به صلح در چهارچوب قطعنامه شــورای  
امنیت  جدی هســتیم، و هر گز پیشقدم در تضعیف 

آن نخواهیم بود.« )همان، ج ۲۱، ص ۱۳۴(
۶ ـ دفاع از مستضعفان و مظلومان

دفاع از مظلومان و مســتضعفان نیــز در آموزه های 
قرآنی و تعالیم بلند اسامی ریشه دارد. گاه مظلوم و 
مســتضعف از زمره مسلمین است و گاه از غیر آنان. 
در هــر دو وجه مفروض، مبارزه علیه ظلم و دفاع از 
مظلوم و کوشــش برای رفع استضعاف مستضعفان 
از مواردی اســت که در تعالیم اسامی به آن اشاره 
شده است. این اصل را باید از اصول غیر قابل تغییر 

حکومتی اسامی دانست.

نگاه روز

پرویز فتاح تکلیف را روشن کرد:

 کاندیدا نمی شوم
رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( اعام کرد که 
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم 
نخواهد شد.سید پرویز فتاح، رئیس ستاد اجرایی 
فرمان امام )ره( در خصــوص کاندیداتوری اش 
در انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم گفت: با 
تشکر از ابراز لطف اقشار مختلف جامعه و دلسوزان 
نظام اسامی برای دعوت از اینجانب جهت حضور 
در انتخابات ریاست جمهوری، حکم رهبر معظم 
و فرزانه انقاب را مدال افتخار و ادامه خدمت در 
سنگر ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( را بر 

خود فرض می دانم.
وی افزود: ان شــاءالله به عنوان ســرباز ولایت و 
نظام و خادم و خاک پای مردم عزیز تا شــهادت 
فی سبیل الله استوار باقی خواهم ماند. اطمینان 
دارم مسیر شهید جمهور حضرت آیت الله رئیسی، 
با حضور حماسی و پر شور آحاد ملّت در صحنه 
انتخابات هشتم تیرماه همانند آئین بدرقه و تشییع 
خادم الرضا و همراهانش، امتداد می یابد و مردم 
با بصیرت ایران با انتخاب آگاهانه خود، مســیر 
پیشرفت و حل مشکات داخلی و خارجی را نیز 

برای دولت و نظام اسامی هموار خواهند کرد.

مخالفت مهم با تعطیلی شنبه ها
 هیأت عالــی نظارت به ریاســت آیت الله آملی 
لاریجانــی رئیس مجمع تشــخیص مصلحت و 
رئیس هیأت عالی نظارت و با حضور اکثریت اعضا، 
وزرای کشــور، امور اقتصادی و دارایی، رؤســای 
ســازمان اموراداری و استخدامی، امور مالیاتی و 
سازمان بورس و اوراق بهادار و رئیس کمیسیون 
امور داخلی کشور و شــوراهای مجلس شورای 

اسامی تشکیل جلسه داد.
در ابتدای جلسه، مصوبه مجلس شورای اسامی 
درخصوص جدول تطبیق لایحه اصاح ماده ۸۷ 
قانون مدیریت خدمات کشوری در مورد بررسی 
قرار گرفت.بر اســاس تبصره ۳ این لایحه تمامی 
دستگاه های اجرائی موظف به تنظیم ساعات کار 
خود در پنج روز هفته از روز یکشنبه تا پنج شنبه 
شده بودند که اعضا پس از استماع گزارش سازمان 
امور اداری و اســتخدامی و نیز بیان دیدگاه های 
مسولان اتاق بازرگانی به بیان دیدگاه های خویش 

در قالب موافق و مخالف این مصوبه پرداختند.

واکنش پزشکیان
 به احتمال ردصلاحیتش

مســعود پزشــکیان از ثبت نام خود در انتخابات 
ریاســت جمهوری خبر داد و گفت: من از طرف 
هیچ حزبی در انتخابات شــرکت نخواهم کرد و 
برنامــه من اجرایی کردن سیاســت های اباغی 
رهبری اســت. نماینده مردم تبریز، آذرشــهر و 
اسکو به احتمال رد صاحیت خود توسط شورای 
نگهبان واکنش نشــان داد و افزود: من با شورای 
نگهبان گفت وگویی نداشته ام و همه مسئولیت ها، 
کارکرد و عملکرد من را در پســت های مختلف 
مشاهده کرده اند.وی برنامه های ریاست جمهوری 
خود را تشــریح کرد و افزود: برنامه من اجرایی 
کردن سیاست های اباغی رهبری از جمله قطب 
علمی منطقه، ریشــه کنی فقر، توسعه عادلانه 
مناطق و اجرای عدالت اســت. وی وظیفه دولت 
را اجرای قانون اساسی دانست و گفت: قوانینی که 
در مجلس شورای اسامی تصویب و به تاییدیه 
مقــام معظم رهبری، شــورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام رسیده است، دولت باید 

این قوانین را اجرا و عملیاتی کند.

محسن هاشمی در یک قدمی 
کاندیداتوری؛

 منتظر نظر جبهه اصلاحات هستم

رئیــس شــورای مرکزی حــزب کارگــزاران 
ســازندگی در واکنش به معرفی خود به عنوان 
نامــزد اصلی این حزب گفــت: با توجه به اینکه 
حزب عضــو جبهــه اصاحات اســت، منتظر 
نظر ایــن جبهه هســتیم و جبهــه اصاحات 
 بایــد درباره نامــزد نهایــی تصمیم گیری کند.

محسن هاشمی رفسنجانی در گفت وگویی، با تایید 
معرفی خود به عنوان نامزد اصلی حزب کارگزاران 
به جبهــه اصاحات گفــت: حــزب کارگزاران 
سازندگی از نامزدی من حمایت و به عنوان گزینه 
 اصلی بــه جبهه اصاحات معرفی کرده اســت.

وی افزود: تا زمانی که جلسه جبهه اصاحات برگزار 
نشده و تصمیم نهایی گرفته نشود، نمی توانم درباره 
 نامزدی یا عدم نامزدی در انتخابات اظهارنظر کنم.

رئیس سابق شورای شهر تهران در پاسخ به این 
پرسش برنا که آیا امکان ورود مستقل به انتخابات 

را دارد، گفت: در این زمینه اظهارنظر نمی کنم.

کوتاه ازسیاست

تجمع حامیان و مخالفان ترامپ در مقابل ساختمان دادگاه او 
در شهر نیویورک آمریکا

جارچی رسمی لندن اعلامیه سلطنتی مبنی بر انحلال رسمی 
پارلمان انگلیس را می خواند. گتی ایمجز رویترز

به روایت تصویر

محمد امیرحسینی
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راه اندازی سامانه ارز خدماتی تا یک ماه دیگر
مدیرعامــل مرکز مبادله ارز و طا ایران از راه اندازی ســامانه ارز خدماتی تا یک مــاه دیگر و همچنین راه اندازی 
تالارهای معامات ســلف و پیمان آتی )فوروارد( در مرکز مبادله ارز و طا در آینده نزدیک خبر داد و با اشــاره به 
مسائل مطرح شده در رابطه با بازار رسمی و غیررسمی ارز گفت: باید نیازهای واقعی ارزی کشور را در بازار رسمی 
برطرف کرد.علی ســعیدی به فلسفه تاسیس مرکز مبادله اشــاره کرد و گفت: خوشبختانه بانک مرکزی این اراده 
را محقق ســاخت که بخش عملیات را از تنظیم گری جدا ســازد؛ چراکه تا قبل از این به گونه ای عمل می شــد که 
تنظیم گری یعنی وضع مقررات، اجرا و نظارت را بانک مرکزی انجام می داد. با این حال روش دقیق تر روشــی است 
که وضع مقررات و نظارت از عملیات جدا شــود.وی اظهار کرد:  بانک مرکزی این برنامه را دارد که عملیات اجرایی 
معامات ارز را به مرکز مبادله منتقل کند و مرکز مبادله عما این ماموریت را انجام دهد و بانک مرکزی به عنوان 
نهاد تنظیم گر، مقررات وضع کند و عملیات اجرایی که توســط مرکز مبادله انجام می شــود را تحت نظارت خود، 

داشته باشد.

کارگران ساختمانی اشتباه است آمار سازمان تامین اجتماعی در مورد 
یک فعال کارگری گفت: ۹۰ درصد از این حق بیمه هایی که ســازمان ادعا می کند به افراد جدید تخصیص داده، در 
واقع به همان کارگرانی تعلق گرفته که قبا ســهمیه داشــتند و در واقع ســازمان سهمیه جدیدی باز نکرده است. 
ســید رضا هاشمی )رییس کانون انجمن های صنفی کارگران ساختمانی خوزستان(، با اشاره به ادعای سازمان تامین 
اجتماعی مبنی بر تخصیص بیمه اجتماعی به ۷۰هزار بیمه شــده جدید از ســال ۹۹ تاکنون گفت: این سهمیه به 
کسانی تعلق گرفته که قبا بیمه شده بودند و یا به دلیلِ عدم پرداخت حق بیمه، بیمه آنها قطع شده بود. ۹۰ درصد 
از این حق بیمه هایی که ســازمان مطرح کرده به افراد جدید تخصیص داده، در واقع به همان کارگرانی تعلق گرفته 
که قبا سهمیه داشتند و در واقع سازمان سهمیه جدیدی باز نکرده است. در صورتیکه تامین اجتماعی می توانست 
همان ســهمیه قبلی این افراد را فعال کند. اخیرا سازمان پیامکی به برخی از کارگران ساختمانی ارسال کرد که در 
آن پیامک آمده برای بهره مندی از خدماتِ بیشــترِ تامین اجتماعی کارت مهارت خود را ارتقا دهید. ارســال پیامک 

برای افرادی که بیمه آنها قطع شده نشان می دهد که آمار تامین اجتماعی صحیح نیست 

اخبار  کوتاه

 وجود بیش از ۳۰ بانک و موسسه مالی همراه 
با ۲۱ هزار شــعبه در کشور، اقتصاد ایران را 
به کشــوری بانک محور تبدیل کرده است. 
بانکهایــی که اغلب به نفع خود کار می کنند 
و با خروج از رســالت کاری سالهاســت به 
جای ارایه خدمات مناســب به مردم مسیر 

بنگاهداری را در پیش گرفته اند. 

خیلــی از آنها با وجودی کــه از دارایی های زیادی 
برخوردارند ولی نقدینگی چندانی نداشته و به دلیل 
ایــن که بانک مرکزی با درایت بــرای جلوگیری از 
خلق پول و رشــد نقدینگی، آنها را نسبت به اضافه 
برداشت منع کرده است، بنابراین بالاجبار مجبورند 
یــا از طریق وام بین بانکــی نیازهای خود را تامین 
کنند و یا اینکه با پرداخت سود بالا، خارج از قاعده 
و نرخ مصوب تعیین شــده برای جلوگیری از خروج 
منابع، مشــتریان خود را راضی نگهدارند، چرا که از 

نقدینگی لازم برای گردش پول برخوردار نیستند.
این بانکها که معمولا خصوصی می باشند مشکاتی 
را نیــز به اقتصاد کشــور تحمیل کــرده اند که به 
گفته کارشناســان، بخشــی از تــورم و پس رفت 
های اقتصادی ناشــی از وجود ضعف و کارکردهای 
غیراصولــی فعالیــت آنهاســت که منجر به رشــد 
میــزان نقدینگی یا حبس منابــع بانکی در پروژها 
و بنگاههای اقتصادی نامولد شــده است، موضوعی 
که نه تنها خدمات رســانی نظــام بانکی به مردم را 
زیر ســئوال برده بلکه اقتصاد کشور را نیز به چالش 

کشیده است.

ë  خدمات رســانی به مردم، اولویت نخست

همه بانک ها نیست
این در حالی اســت بانک ها می توانند با استفاده از 
امکانــات و ظرفیت های موجود، در توســعه بخش 
واقعــی اقتصاد با انجام فعالیت هــای تولیدی موثر 

مشارکت نمایند. 
زیرا نقش بانکهــا در انجام فعالیت های اقتصادی و 
مشــارکت آنها در بخش های مولد منجر به رشد و 
توسعه و ارایه خدمات لازم به مشتریان می شود از 
طرفی نیز در تأمین مالی بنگاه های بزرگ اقتصادی 

نقش برجسته ای را ایفا کنند. 
ولی اغلــب بانک ها این روزها فقــط به فکر منافع 
خود بوده و سرمایه های مردمی که به صورت امانت 

در دســت آنهاست را در بخش هایی چون مسکن و 
پروژهای بزرگ و یا بعضا بکارگیری پول در بازارهای 
ســفته بازی از طریق شــرکت های زیر مجموعه، 

متاسفانه از رسالت کاری خود خارج شده اند.
در چنین شرایطی بانک مرکزی با هدف ساماندهی 
نظام بانکی کشور نظارت و کنترل خود را بر عملکرد 
بانکها بیش از پیش زیاد کرده اســت به طوری که 
پس از تاکید این بانک بر اصاح عملکرد شــــبکه 
بانکی کشــــور بــرای خروج برخی بانک هــــا از 
ناترازی و تهدید آنها به لغو مجــوز، اغلب بانکهایی 
کــه کیفیت دارایــی آنها نامطلــــوب و منابع آنها 
پاســخگوی نیاز مشتریان نیست به تکاپو افتاده تا 

بتوانند با راهکارهای اصولی از تیررس بانک مرکزی 
در امان مانند.

ë  سرمایه های مردمی که در پروژه های برخی
بانک ها فریز شده است!

برخی بانکها بخش عمده سرمایه هایشان در برخی 
پروژه ها فریز شــده است و سپرده های مردمی را با 
هدف بازگشت سرمایه قابل توجه در جاههایی بکار 
گرفته اند که اکنون ناتوان در دســتیابی آن بوده به 
طوریکه این بانکها با وجودی که دارایی های فراوانی 
دارند ولی از وجود نقدینگی تهی هســتند، تا جایی 
که حتی برای پرداخت سررسید سپرده های مردم 

دستشان خالی مانده است.
 در چنین شرایطی است که بانک مرکزی هشدارهای 
لازم را به ســری بانک های ناکارآمــد و ناتراز داده 
اســت تا خود را با نظام و مقــررات این بانک وفق 
دهنــد زیرا در صورت ادامه ناتــرازی و ناکارآمدی، 
بــدون اغماض مجوز آنها لغو و یا آن بانک در بانکی 

دیگر ادغام می شود.

ë  مشــکل بانک های ناتراز اگر حل نشــود
بحران آفرین خواهد بود

برزو حق شــناس، کارشــناس بازار، « اظهارداشت: 
بانک مرکزی اگر می خواهد به مشــکات سیستم 
بانکی پایان دهد باید بــه انحال بانکهای ناکارآمد 
مشــکل آفرین بپردازد که البته بر چنین موضوعی 

تاکید دارد. 
اقدامــی که کم توجهی به آن بــی تردید می تواند 
مشــکات را بدتر کند چرا که هر چه نسبت به این 
مسئله کم توجهی شود وضعیت بانکهای ناتراز بدتر 

خواهد شد. 

بانک های ناکارآمد به زودی به حاشیه رانده می شوند 

خدمات رسانی به مردم، اولویت آخر بانک ها 

آمــار بازنشســتگان پیش از موعــد از ۱۴ درصد در 
ســال ۹۱ به ۵۲ درصد در پایان سال ۱۴۰۱ رسیده 
اســت که آماری تکان دهنده محســوب می شود.در 
این  خصوص مدیرکل مستمری های سازمان تامین 
اجتماعی گفت: مجموع تعداد بازنشستگان کل کشور 
در پایان ســال ۱۴۰۱ معادل ۲ میلیون ۶۲۳ هزار و 
۲۸۷ نفر بود کــه از این تعداد ۵۵۰ هزار و ۴۵۰ نفر 
بازنشسته پیش از موعد در مشاغل سخت و زیان آور 
بودنــد و در مجمــوع حدود ۲۱ درصــد از مجموع 

بازنشستگان را تشکیل می دهند.
رخشــانی مقدم یادآور شد: مشــاغل سخت و زیان 
آور به کارهایی گفته می شــود کــه در آنها عوامل 
فیزیکی، شیمیایی، مکانیکی و بیولوژیکی محیط کار، 
غیر اســتاندارد است و در اثر اشــتغال کارگر در آن 
کار یا آن محل، تنشــی به مراتــب بالاتر از ظرفیت 
های طبیعی جســمی و روانی در او ایجاد می شــود.

وی ادامه داد: نتیجه کار کردن در چنین شــرایطی 

ایجاد بیماری شــغلی و عوارض ناشــی از آن است؛.
با  مدیرکل مستمری های ســازمان تامین اجتماعی 
یادآوری اینکه به موجب آیین نامه اجرایی مشــاغل 
ســخت و زیان آور، این نوع مشاغل به دو گروه الف و 
ب تقسیم می شوند، افزود: گروه الف، شامل مشاغلی 
است که صفت ســخت و زیان آوری با ماهیت شغل 
وابســتگی دارد اما می توان با به کارگیری تمهیدات 
بهداشــتی، ایمنی و تدابیر مناســب توسط کارفرما، 

سختی و زیان آوری آن ها را حذف کرد.
وی ادامه داد: در گروه ب، مشاغلی قرار می گیرند که 
ماهیت آنها ســخت و زیان آور است و با به کارگیری 
تمهیدات بهداشتی، ایمنی و تدابیر فنی اگرچه صفت 
ســخت و زیان آور قابل کاهش اســت، ولی همچنان 
شــرایط ســخت و زیان آوری آن ها حفظ می شــود.

رخشــانی مقدم ادامه داد: بررســی مشاغل سخت و 
زیان آور و تعیین گروه شغلی، در صاحیت کمیته های 
بدوی و تجدیدنظر اســتانی مستقر در ادارات تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی اســت و سیاست گذاری کشوری 
کارهای ســخت و زیان آور و نظــارت بر کمیته های 

مذکور نیز بر عهده شورای عالی حفاظت فنی است.
رخشــانی مقدم در پاســخ به اینکه گفته شــده که 
تعداد درخواست ها و بازنشستگی های برقرار شده در 
مشاغل سخت و و زیان آور مغایر اهداف و نیات اصلی 
تصویب قانون است و سهمی عمده در ناترازی منابع 
و مصارف سازمان تامین اجتماعی دارد، تصریح کرد: 
اهداف قانونگذار از تصویب قانون بازنشستگی سخت و 
زیان آور، مواردی مانند حفظ حقوق کارگران، صیانت 
از نیروی کار، سالم ســازی محیط کار، اشتغال زایی و 
رونق تولید اســت.مدیرکل مســتمری های سازمان 
تامین اجتماعی در پاســخ به اینکــه وضعیت فعلی 
به گونه ای است که ســن بازنشستگی در مواردی به 
حدود چهل ســال و کمتر رسیده و گاهی نیروی کار 
در اوج تجربــه، مهارت و تخصــص از بازار کار خارج 
می شــود، گفت: سن بازنشســتگی به عنوان یکی از 

شــاخص های پارامتریک در محاســبات بیمه ای، در 
بســیاری از کشــورها متناسب با ســن امید زندگی 

افزایش یافته است.
رخشــانی مقدم ادامــه داد: با این وجــود، در ایران 
به رغم افزایش امید به زندگی، ســن بازنشســتگی 
کمــاکان بدون تغییــر باقی مانده و حتــی به دلیل 
تصویب قوانین بازنشســتگی پیش از موعد از جمله 
قانون مشاغل سخت و زیان آور، سن بازنشستگی موثر 
هم کاهش یافته است.وی اظهار داشت: میانگین سن 
بازنشستگان مشاغل سخت و زیان آور در پایان سال 
۱۴۰۱، معادل ۴۹.۷ ســال بود که متاسفانه درصدی 
از این آمار متعلق به افراد ۳۵ تا ۳۹ ســال نیز است؛ 
بنابراین محاسبه نشدن ســن مقرر برای اجرای این 
قانون، منجر به بازنشســتگی برخــی متقاضیان در 
سنین پایین و به دنبال آن اشتغال مجدد آنها بعد از 
بازنشســتگی به طور غیر رسمی می شود که این امر 
کاهش فرصت اشتغال برای جوانان را نیز در پی دارد.

کارگران مشاغل سخت با وجود مشکلات  اقتصادی اقدام به  بازنشستگی پیش از موعد می کنند

دغدغه روی دغدغه برای کارگران

گزارش

تورم،  بیماری مزمن اقتصاد ایران

 محمد جواد ایروانی/ عضو مجمع تشخیص مصلح نظام
تورم بیماری مزمن اقتصاد ایران و عامل بسیاری از نابسامانی  ها و ناترازی 
 هاســت. لذا سال ۱۴۰۲ از سوی مقام معظم رهبری، سال »مهار تورم« 
توأم با رونق تولید اعام شد و معظم  له در پیام نوروزی سال ۱۴۰۳ نیز بر 
تداوم رویکرد مهار تورم تأکید فرمودند.با توجه به اهمیت و ضرورت مهار 
تورم، تجربه دولت سیزدهم در بخش پولی  بخصوص با کنترل نقدینگی 
و کنترل ترازنامه بانک ها و نیز در بخش مالی  با مهار رشد کسری بودجه 
و پرهیز از اســتقراض دولت از بانک مرکزی منتج به این شده که رشد 
نقدینگی از  ۳۳ درصد در ابتدای ســال ۱۴۰۲ به حدود ۲۳ درصد در 
ابتدای ســال ۱۴۰۳ و همچنین تورم نقطه به نقطه از حدود ۵۵ درصد 
در فروردین ۱۴۰۲ به حدود ۳۰ درصد در فروردین ۱۴۰۳ کاهش یابد. 
مهار رشــد کسری بودجه و پرهیز از اســتقراض دولت از بانک مرکزی 
وهمچنین انضباط   بخشی به بخش مالی کشور، و سامان بخشی به خزانه 
)بخصوص  در قالب دو پروژه حساب واحد خزانه و عملیاتی شدن سامانه 
پرداخت اعتباری به ذینفع نهایی(، می تواند عاوه بر حل مشکل تاریخی 
رسوب پول و بی انضباطی و عدم شفافیت در مسیر بودجه، تامین مالی 
پیمانکاران طرح های عمرانی نیز را تسریع شده و نیاز دولت به استقراض 
نیز مرتفع می شود نموده است.یکی از عوامل مهم  تورم، افزایش مستمر 
قیمت ارز و حتی گرچه معضل کسری بودجه، خلق پول بانک ها و افزایش 
حجم نقدینگی از مهم ترین دلایل تورم در اقتصاد ایران هستند، لیکن 
به ویژه در سال های اخیر بروز شوک های ارزی و افزایش مستمر نرخ ارز و 
انتظارات تورمی ناشی از آن مهم ترین موتور تورم در اقتصاد ایران بوده اند؛ 
به  نحوی که  اثربخشی سایر سیاست های مهار تورم تا حدّ زیادی متأثر 
از میزان موفقیت در کنترل نرخ ارز شــناخته می  شود. تأثیر نرخ ارز بر 
تورم عمدتاً با فعال سازی سازوکارهای مخرّب از جمله شکل  گیری فشار 
هزینه در طرف عرضه اقتصاد، تحریک مستقیم انتظارات تورمی، سیاست 
رهاسازی نظارت بر بازار و جهشی شدن قیمت کالاهای داخلی، کاهش 
مداوم ارزش پول ملی و افزایش تقاضا برای کالاهای جایگزین پول ملی 
نظیر ارز، سکه، شمش طا، خودرو و مسکن همراه است. پیش بینی ناپذیر 
کردن محیط کسب وکارها، کاهش سرمایه گذاری به دلیل افزایش قیمت 
ماشــین  آلات وارداتی، جذابیت فعالیت های سوداگرانه، خروج سرمایه، 
شکل گیری چرخه  افزایشی تورم  دستمزد از دیگر آثار مخرّب رهاسازی 
افزایش نرخ ارز است. به رغم این آثار سوء، از زمانی که دولت ها با مجوز 
مجلس برای تسویه بدهی خود به بانک مرکزی اقدام به تسعیر نرخ ارز 
نمودند؛ به رغم این آثار متاسفانه به دلیل نوع ورود منابیع حاصل از نفت 
به بودجه دولت )که حاصلضرب قیمت نفت و گاز، در مقدار صادرات آنها 
و قیمت ارز است(، روند افزایشی نرخ ارز برای جبران بدهی های پوشش 
هزینه  های دولت ها توجیه و مطلوبیت پیدا کرد!  برخی برآوردهای علمی 
حاکی از این اســت که هر  یک درصد افزایــش در نرخ ارز، ۴٫۸ درصد 
تقاضــا برای پول ملی را کاهش می  دهــد. امروز این نگرانی وجود دارد 
که تداوم تورم افسارگســیخته بالا و مســتمر و به تبع آن بروز ناترازی 
ها و کمبود سرمایه در گردش و نقدینگی در بنگاه های تولیدی و بروز 
تورم هزینه تولید توأمان با سیاست های انقباضی دولت منجر به رکود و 
بیکاری شــود. از این رو دولت باید برای جلوگیری از شکست سیاست 
های ضد تورمی در ســال ۱۴۰۳، کنترل نرخ ارز و مدیریت بازار ارز را با 
تدبیر و هوشمندی مضاعفی دنبال کند. در غیر اینصورت سخت ترین ضربه 
را به تاش  ها و دســتاوردهای دولت وارد می کند و می  تواند به عاملی 
برای سوق دادن مسئولین اقتصادی کشور به اشتباهات راهبردی همانند 
رهاسازی نرخ ارز و قیمت ها تبدیل شود که نتایج فاجعه  بار آن در گذشته 
تجربه شده است.به منظور دستیابی به هدف تورّمتورّم کمتر از ۲۰ درصد 
و کنتــرل نرخ ارز )کمتر از ۴۰ هزار تومان( , عاوه  بر سیاســت کنترل 
نقدینگی و کنترل ترازنامه بانک ها، اتخاذ تدابیر با هدف »تحقق جهش 

تولید با مشارکت مردم« و »مهار تورّمتورّم« ضروری به نظر می رسد.

یادداشت



   محدودیت دامنه نوسان بورس همچنان ادامه دارد
مدیر نظارت بر بورس ها گفت: دامنه نوسان در بازار سرمایه همچنان محدود است و فعا تصمیمی بر تغییر گرفته 
نشده است.قادر معصومی خانقاه،  گفت: دامنه نوسان بورس همچنان محدود است و فعا تصمیمی بر تغییر گرفته 
نشده است.این مقام مسئول در پاسخ به این سوال که آیا مشخص است دامنه نوسان چه زمانی به حالت اول خود 
باز می گردد؟ اظهار کرد: خیر همچنان مشخص نیست.او افزود: شرایط رصد می شود و باتوجه به شاخص هایی که 

تعریف کردیم در صورتی که آنها احصا شوند دامنه به حالت عادی بازمی گردد.

سقوط آزاد سرانه مصرف لبنیات در ایران
ســرانه مصرف لبنیات از ۱۳۰ کیلو گرم در ســال ۱۳۸۹ به ۵۵ کیلو گرم 
در ســال جاری رسیده اســت. لبنیات یک تغذیه مهم در سفره ایرانیان 
محصوب می شــود. مصرف محصولات لبنی ریشه در فرهنگ ایرانی دارد. 
چرا که این محصول غنی از مواد مغذی اســت و نقش مهمی در سامت 
جامعــه ایفا می کند.با وجــود اهمیت این محصــول در فرهنگ و تغذیه 
ایرانیان، سرانه مصرف لبنیات در کشور افت شدیدی داشته است.احسان 
ظفری، مدیر عامل اتحادیه تعاونی های لبنی پاستوریزه ایران تاکید کرده 
اســت که به دلیــل افزایش قیمت لبنیات و کاهش قــدرت خربد مردم، 
تقاضای این محصول در بازار کاهش داشته است. سرانه مصرف لبنیات از 
130 کیلو گرم در سال 1389 به 55 کیلو گرم در سال جاری رسیده است.

سید محمد رضا بنی طبا، سخنگوی انجمن صنایع  فر آورده های لبنی ایران 
درباره عوامل تأثیر گذار بر کاهش سرانه مصرف لبنیات اظهار کرد:  کاهش 
قــدرت خرید مردم در کنار افزایش هزینه های تولید، از عوامل تأثیر گذار 
بر کاهش مصرف سرانه هستند. چراکه سیاست گذاری های نادرست بانک 
مرکــزی، وزارت اقتصاد و ... منجر به افزایش تورم شــده و در اثر تورم، 

هزینه های تولید افزایش یافته است.  

ورق بازار سکه و طلا برگشت
در حالیکه طی هفته های گذشــته، بازار سکه و طا روند کاهشی 
طــی می کرد، این هفته تغییر مســیر داده و در چرخشــی، رو به 

افزایش گذاشته است.
محمد کشــتی آرای، نایب رئیس سابق اتحادیه طا و جواهر تهران 
اظهار کرد: پنجشــنبه گذشــته  در آخرین معامات پایانی هفته 
بازار ســکه و طا، هر اونس جهانی طا 2332 دلار قیمت داشت 
که به نسبت روز چهارشنبه یک دلار کاهش داشت اما در مجموع 
هفته ای که گذشت، نوســانات قمیت جهانی طا بسیار کم و بین 

یک تا 10 دلار بود. 
در مقابل بازی کم نوسانِ  قیمت جهانی طا اما نرخ ارز در بازارهای 
داخلی، پر نوســان بود و همین نوسان نرخ ارز که طی روزهایی از 
هفته افزایشــی و در روزهایی کاهشی بود، تغییرات قیمت سکه و 
طا را در این هفته رقم زد که منجر شــد سکه و طا هم روزهایی 
بالا رفته و روزهایی هم پایین آمد؛ اما در مجموع نوسانات نرخ ارز 
در داخل ســبب شــد، افزایش قیمت سکه و طا را در اخرین روز 

معامات بازار نسبت به ابتدای هفته زا شاهد باشیم.
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در روزهای گذشــته روابــط عمومی معاونت 
آموزشی وزارت بهداشــت، طی اطلاعیه ای با 
اشــاره به تصمیمات اتخاذ شده در کمیسیون 
صلاحیــت حرفه ای اعلام کرد کــه در برنامه 
آموزشی پزشکی عمومی سرفصلی تحت عنوان 
جراحی  هــای زیبایی وجود نــدارد و هرگونه 
و  آموزشــی مستلزم طرح  برنامه  در  تغییری 
ریزی  برنامه  عالی  اتخاذ تصمیم در شــورای 

علوم پزشکی است.

»محمد رئیس زاده« رئیس کل سازمان نظام پزشکی 
کشــور در واکنش به اطلاعیه اخیر وزارت بهداشــت 
مبنــی بر مخالفت بــا مداخله پزشــکان عمومی در 
جراحی های زیبایــی از انحصار صلاحیت تعیین این 
موضوع در شورای عالی برنامه ریزی علوم پزشکی زیر 
نظر وزارت بهداشت انتقاد کرد، گفت: طبق قانون سال 
۷۶ مجلس، تشکیل کمیسیون ملی تعیین صلاحیت 
حرف پزشکی مصوب شــد؛ وظیفه کمیسیون تعیین 
تکلیف مداخلات رشــته های متداخل پزشکی است. 
ســال ۹۷ دکتر هاشــمی وزیر وقت پس از ۲۰ سال 

تاخیر کمیسیون را فعال کردند.
 در کمیســیون آیین نامــه و ضوابطی تدوین و چند 
جلســه هم برگزار شــد تا تعارضات بین رشته ای را 
حل کنــد. در دوره کنونی وزارت خانه دوباره فعالیت 

کمیسیون متوقف شد. 
طبق قانون اعضای کمیسیون را وزارت بهداشت حکم 
می زند و دبیرخانه اش در نظام پزشــکی اســت. علی 
رغم پیگیری های متعددی که شد، وزیر بهداشت این 

احکام را صادر نکرد.
در خود وزارت خانه در شــورای عالی آموزشــی یک 
بخشی را به این منظور ایجاد کردند که در آنجا تعیین 
تکلیف شود. این محل مناقشه است که آن کمیسیونی 
که مجلس تصویــب کرده، باید تعیین تکلیف صورت 
گیرد یا معاونت آموزش وزارت بهداشت. اختلالی که 
ایجاد شــده این است، کمیســیونی حدود ۲۰ سال 
معطل بوده و بعد فعال شــده و ســپس تعطیل شده 

است!.
معاونت آمــوزش می گوید چون مــن کریکولوم ها را 
می نویسم پس من می توانم تعیین کنم چه کسی چه 
کاری را انجام دهد. طبــق قانون ماده واحده مصوب 
مجلــس، آیین نامه تعیین صلاحیت حرف پزشــکی 
را باید ســازمان نظام پزشــکی بنویسد بعد اگر نظام 
پزشــکی این کار را نکرد وزارت بهداشت انجام دهد.

وی در خصوص نتیجه شیوه نامه اجرایی قانون گفت: 
شــیوه نامه های اجرایی قانون به تشکیل کمیته های 

معین و کمیسیون ملی منجر شد.
 شــیوه نامه ابلاغ گردید. بر اساس آن ابلاغیه جلسه 
تشکیل شــد. اولین بار فکر کنم ســال ۹۹ در نظام 
پزشــکی تشکیل شد و مصوباتی هم داشت که اجرا و 

ابلاغ مصوبات آن با معاونت درمان بوده است.
 بعد به دولت جدید رســیدیم که آن مصوبات دیگر 
ابلاغ نشــد. رئیس زاده در خصــوص قانونی بودن یا 
نبودن فعالیت پزشکان عمومی در زمینه جراحی ها و 
اقدامات زیبایی گفت: اول باید مرجع قضاوت و اجازه 
را مشخص کنیم بعد در مورد آن حرف بزنیم. دیوان 
عدالت اداری ســال ۹۸ اجازه ورود پزشکان عمومی 
را داده و در واقــع به نفع آن ها رای داده اســت، ولی 

تفاسیر و برداشت ها متفاوت است.
 آقای وزیر کمیسیون را تعطیل کرده است و می گوید 
ما منشــا صدور مجوز در شــورای عالی برنامه ریزی 

هستیم. 
اختلاف یک اختلاف کارشناســی اســت.وی با بیان 
اینکه مطابق قانون کمیســیون ملی تعیین صلاحیت 
ترکیبی اســت، افــزود: دبیرخانه در نظام پزشــکی 
است. کمیســیون چهار عضو از وزارت بهداشت دارد 
و همچنین دو ســه عضو از نظام پزشکی و کمیسیون 

بهداشت مجلس دارد. 
آن کمیسیون، جامع بود چون هم از وزارت بهداشت، 
هم سازمان نظام پزشکی و هم مجلس حضور داشتند. 
در آن کمیســیون چون کســی ذی نفع نیست همه 

می توانند بر اساس مصالح کشور تصمیم بگیرند. 

موضع ما این است که به قانون برگردیم  
وی گفت: وقتی این تصمیــم گیری فقط منحصر به 
وزارت خانه می شود، این دعواها پیش می آید. موضع 

ما این است که به قانون برگردیم. 
کمیسیون ملی تعیین صلاحیت حرف پزشکی طبق 
قانون مجلس تشــکیل شــده بود و اکنــون هم باید 

تشکیل شود و تصمیم گیری کند. 
حالا اینکه به چه تصمیمی برســد به نظر کمیسیون 
بستگی دارد. من بحثم روی اصل تشکیل کمیسیون 

است.
 این قانون یا باید اجرایی شــود یــا باید مجلس نظر 
بدهد. من مســئول نمی توانم بگویــم قانون را قبول 
ندارم و اجرا نمی کنم و خودم یک چیز دیگر درســت 
می کنم. او در پاســخ به این سوال که "در متن قانون 
ماده واحده تعیین صلاحیت پزشکی مصوب سال ۷۶ 
مجلس صرفا آمده است ســازمان نظام پزشکی باید 
آیین نامه ای را تهیه و وزیر بهداشت تصویب کند و در 
واقع جزئیات چگونگی تعیین صلاحیت و مصادیق آن 
را به آیین نامه واگذار کرده است. پس وزیر بهداشت 
می تواند آیین نامه قبلی را نقض کند، همانطور که در 
متن اطلاعیه وزارت بهداشــت در خصوص ممنوعیت 
فعالیت پزشــکان عمومی در زمینه زیبایی نیز گفته 
شــده که مصوبات قبلی باطل اعلام می شود." گفت: 
عیبی ندارد وزارت بهداشت بیاید ذیل آن ماده واحده 
یک آیین نامه بنویســد و ابلاغ کند و بر اســاس آن 

ابلاغیه، نظر بدهند. در مجموع تشــریفات قانونی در 
این زمینه طی نشــده است. گفتند ما تایید کردیم و 
اجرا می کنیم و خودمان یک کمیســیون در شورای 
عالی برنامه ریزی ایجاد کردیم و در واقع تشریفاتش 
رعایت نشــده است. وزارت بهداشــت حتما باید نظر 
مشورتی نظام پزشکی را بگیرد. در همان ماده واحده 
هم اول به نظام پزشــکی گفته شده برای تهیه شش 
ماه وقت دارد که البته بیســت سال شده است. نهایتا 
وزیر بهداشت وقت  با نظام پزشکی این کار را کردند 
و اکنون در دوره کنونی وزارت بهداشــت آن را دوباره 
باطل کرده اســت. وی افزود: مــا الان در نقطه صفر 
هســتیم. طبق برداشــت ما الان دوباره ۶ ماه باید به 
نظام پزشــکی فرصت بدهند اگر نظام پزشکی کاری 
نکرد وزارت بهداشــت این کار را کند. اگر کمیسیون 
تعطیل شده است طبق قانون ماده واحده برای تهیه 
آیین نامه جدید باز نظام پزشکی اولی است، چون ما 
به نقطه صفر برگشــتیم. او افزود: این را اداره قوانین 
مجلس می تواند تعیین تکلیف کند. می توان استفسار 
و ســوال کرد. ولی برداشــت من این است وقتی کار 
کمیســیون را تعطیل کردند ما در نقطه صفر هستیم 
پس ۶ ماه به نظام پزشکی فرصت بدهند و اگر وزارت 
خانــه می خواهد کار را انجام دهــد حتما باید با نظر 

نظام پزشکی باشد.
 روح قانون این طور نیســت که وزارت بهداشــت به 
تنهایی کار را انجام دهد. اما این رویه طی نشده است. 
اگر این کارها شــده بود ما عرضی نداشــتیم. وزارت 
بهداشت می گوید نه من شــورای عالی برنامه ریزی 
دارم و چون کریکولوم ها مال من اســت من می توانم 
تایید کنم و به همین دلیل تشــریفات قانونی آن  هم 
رعایت نشده است. وی حوزه عمل های زیبایی را دارای 
بیشترین  شکایات دانست و افزود: مردم باید مواظب 
باشــند بدون دلیل و ضرورت برای درخواســت های 
عمــل زیبایی ورود نکنند. اگر هم بنا به هر مصلحتی 
ورود کردنــد حتما بــه مراکز معتبــر و فرد صاحب 
صلاحیت مراجعه کنند. رئیس سازمان نظام پزشکی 
تاکید کرد: بیشــترین شــکایت ما در حــوزه زیبایی 
است و بیشترین آسیبی که مردم می بینند در ناحیه 
مداخله گران غیر مجاز است البته در جامعه پزشکی 
هم بالاست ولی بیشترین آن متعلق به مداخله گران 
غیر مجاز مثل تکنیســین ها یا آرایشگرانی است که 
مثلا ژل یا بوتاکس تزریق کرده اند. مداخله گران غیر 
مجاز بیشتر از جامعه پزشکی به مردم آسیب می زنند 

و قانون هم بازدارنده نیست.

جامعه

سازمان نظام پزشکی به اطلاعیه »منع پزشکان عمومی از انجام عمل های زیبایی«  واکنش نشان داد

تداوم جنجال بر سر عمل های زیبایی

عضو هیئت علمی دانشــگاه پیام نــور درباره 
ادغام دانشــگاه های بدون دانشــجو بر اساس 
آمایش آموزش عالی اظهار کرد: ســاماندهی یا 
ســازماندهی واحدهای آموزش عالی سومین 
محور ســند آمایــش آموزش عالی اســت. بر 
اساس این محور، آمایش بر حسب پاسخگویی 
به نیازهای منطقــه ای در قالب ادغام و الحاق 
اجرا خواهد شد. در این محور هیچ دانشگاهی 
حذف نخواهد شــد. محور چهارم، رتبه بندی و 
اعتبارسنجی دانشگاه هاســت با این هدف که 
مشخص شــود کدام دانشگاه از کیفیت نسبی 
بالاتری برخوردار است.اگر این طرح به صورت 
کامل اجرا شود، برای دانشگاه ها نوعی هم افزایی 
ایجاد می کند. به این معنا که اگر دانشگاه های 
کوچک در دانشگاه های بزرگتر، ادغام یا الحاق 
شــوند، می توانند از پتانسیل های خوبی که در 

دانشگاه های بزرگ وجود دارد، استفاده کنند. 
در نتیجه، کارایی و اثربخشــی آن ها بیشــتر 
خواهد شــد. به طوری که نــه تنها می توانند 

به هدف شــان دســت پیدا کنند بلکه کیفیت 
کارشــان هم در مســیر حرکت و رسیدن به 
هدف بیشتر می شــود. مرتضی مرادی تصریح 
کرد: در سند آمایش ذکر شده است که وزارت 
علــوم می توانــد در مورد دانشــگاه هایی مثل 
پیام نور، علمی-کابردی و فرهنگیان، متناسب با 
سیاســت های مورد نظر خود و پس از تصویب 
در شورای عالی انقلاب فرهنگی، تعیین تکلیف 
کند. برای مثال دانشگاه پیام نور که گستردگی 
کمّی زیادی در سطح کشور دارد، در این طرح 
اعلام شــده اســت که واحدهایی که کمتر از 
۱۵۰ دانشجو دارند، ادغام می شوند و در نتیجه 
برخی ســاختمان های دانشگاه تخلیه می شود 
که سبب صرفه جویی در هزینه ها هم می شود. 
عضو هیئت علمی دانشگاه پیام نور تاکید کرد: 
البته لازم به ذکر اســت که کسی از کارمندان 
یا اعضای هیئت علمی تعدیل نخواهد شــد و 
هزینه های حقوق و دســتمزد همچنان وجود 
دارند؛ امــا اعضای هیئت علمی و کارمندان به 
مراکــز یا واحدهای بزرگتر منتقل می شــوند. 
وی در ادامه خاطر نشــان کرد: ادغام و الحاق 

در دانشــگاه های دولتی به این صورت اســت 
که دانشگاه ها می توانند به دانشگاه های جامع 
استان ملحق شوند یا چند دانشگاه کوچک، در 
هم ادغام شــده و یک دانشگاه بزرگتری را به 
وجود بیاورند. به همین دلیل، در این طرح هیچ 

دانشگاهی حذف نخواهد شد. 
عضــو هیئت علمی دانشــگاه پیام نــور ادامه 
داد: درســت است که بر اســاس طرح آمایش 
آموزش عالی، هزینه های پرسنلی کاهش پیدا 
نخواهد کرد؛ اما این فرصت فراهم می شود که 
دانشــگاه ها از ظرفیت های یکدیگر به درستی 

استفاده کنند. 
مرادی اظهــار کــرد: ادغام یا الحاق شــامل 
دانشــگاه هایی می شــود که نســبت خوبی از 
دانشجو به هیئت علمی یا هیئت علمی به رشته 
ندارند یا سرانه فضاهای آموزش و آزمایشگاهی 
خوبی ندارند. همچنین در خیلی از آنها اعضای 
هیئت علمی در شــهر محل استقرار دانشگاه، 
ســاکن نیســتند. بنابراین غیر از هزینه های 
پرســنلی، صرفه جویی هایی در سایر هزینه ها 

اتفاق خواهد افتاد.

عضو هیات علمی دانشگاه پیام نور:

۷۰ درصد دانشگاه های دولتی مشمول طرح ادغام هستند

آیا با روش جدید کنکور فقط بچه پولدارها 
در دانشگاه قبول می شوند؟

سرایت مافیای کنکور به مدرسه ها 
سنجش دانش آموزان برای ورود به دانشگاه ها بعد از سال ها برگزاری 
آزمون سراســری تغییر کرد، با مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
قرار شد ســهم آزمون سراسری کم و در عوض این سهم کم شده به 
مدارس و نتایج امتحانات نهایی برســد، براین اســاس سنجش سال 
گذشــته دانش آموزان برای ورود به دانشــگاه با ســهم ۶۰ درصدی 
کنکور و تاثیر قطعی ۴۰ درصدی نمرات در مدارس برگزار شــد، این 
سهم بندی برای آزمون امســال به وضعیت پنجاه پنجاه رسید و قرار 
اســت در سال آینده ســهم نمرات امتحانات نهایی ۶۰ درصد شود و 
آزمون سراسری سهمی ۴۰ درصدی در پذیرش دانش آموزان داشته 
باشــد. ضمن این که دیگر از آزمون دروس عمومی در کنکور خبری 
نیســت و تاثیرگذاری آن ها در همان معدل امتحانات نهایی اســت و 
کنکور ســالی دوبار برگزار می شــود.روش جدید سنجش و پذیرش 
برای ورود به دانشگاه ها مخالفان و موافقان خود را دارد، علی امرایی، 
عضو کمیسون دیده بان شفافیت و عدالت در این باره گفت: »در روش 
جدیــد یک یا دو بار کنکــور تبدیل به ۳۰ بار امتحان نهایی شــده 
است، در حالی که هدف مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی کاهش 
استرس بود، اما همین روش به مراتب استرس را اضافه کرده است، در 
واقع دانش آموز از پایه نهم برای گرفتن نمره خوب به دنبال کتاب ها 
و کلاس های تقویتی می رود.روش جدید، فشــار مالی زیادتری برای 
خانواده ها ایجاد شــده و گردش مالی درون آموزش را بیشــتر کرده 
اســت، آموزش مانند کالای اقتصادی نیســت، از این جهت مادامی 
که به مدارس دولتی کم توجه باشــیم و مــدارس غیر انتفاعی رونق 
پیدا کننــد هزینه های آموزش بالا می رود، چراکــه دانش اموز برای 
کسب نمرات بهتر سراغ آموزش بهتر است که این آموزش بهتر را در 
مدارس غیرانتفاعی و خصوصی به دست می آورد. الان با این سیاست 
جدید برای ثبت نام در مداس غیر دولتی و غیر انتفاعی صف بسته اند، 
اگر مدارس دولتی کیفیت لازم را داشــت حتمــا دانش آموز و اولیا 
دنبال مدارس غیــر دولتی نبودند.امروز برخــی از مدارس دولتی از 
کیفیت لازم برخوردار نیســتند و از طرفی کتاب های درسی ما لاغر 
شده اســت و برعکس شاهد چاق شــدن کتاب های کمک آموزشی 
هســتیم، ضمن این که کمبود معلم هم داریم، همه این عوامل سبب 
ضعف تحصیلی دانش آموز در مدارس دولتی می شود«.درهمین باره 
احمد نــادری، نماینده مجلس گفت: »بیش از هشــت هزار میلیارد 
مافیای کنکور درآمد داشته اســت. این برای سه سال قبل است که 
من مطرح می کردم. بله، حذف این مافیاها ارزشــمند است، اما آیا به 
این قیمت اســت که این مافیا را مــا باید حل بدهیم درون مدارس؟ 
قانونی که این ها نوشتند و با گردن کلفتی مقابل مجلس هم ایستادند 
و این قانــون را اجرایی کردند که ما هم به دلایلی زورمان نرســید، 
این قانون، آن مافیا را به آموزش و پرورش سرایت می دهد.این روش 
ســه سال اســترس را روی بچه های مردم می گذارد و بین خانواده ها 
یک مســابقه ای راه افتــاده و خواهد افتاد برای فرســتادن بچه ها به 
مدرسه های غیرانتفاعی؛ خانواده هایی که نان ندارند، خانواده هایی که 
به نان شب محتاج هستند، مجبورند برای این که بچه شان در دانشگاه 
خوب قبول شــود او را می فرســتند غیرانتفاعی. با این وضعیت فقط 
بچه پولدارها می روند دانشگاه تهران«.با این وجود مجلس یازدهم در 
آخرین روزهــای خودش مصوبه ای تصویب کرد که به دلیل مخالفت 
شــورای نگهبان این مصوبه به تشــخیص مصلحت نظام ارسال شد، 
طبق این مصوبه آموزش و پرورش باید تا سال ۱۴۰۶ زیرساخت های 
لازم برای روش جدید سنجش و پذیرش در دانشگاه ها را اماده کند و 
تا آن روز کنکور باید به همان روش گذشته برگزار شود.درهمین باره 
حجت الاسلام عبدالحســین خسروپناه، دبیر شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی گفت: » این مصوبه شورا، یک مصوبه کاملا تمدنی است. هم 
جلوی دست و پای این مافیایی که در این زمینه دنبال ثروت اندوزی 
بودنــد گرفتند و از طرفی هم که خیلی مهم اســت دانش آموزان با 
تاکید بر کتب درسی و استفاده از معلمان، درس ها را دنبال می کنند 
و می گذرانند. بنابراین خانواده ها دلهره نداشــته باشند این مصوبه را 

مصوبه قطعی بدانند که سال های آینده هم اجرا خواهد شد«.

گزارش

لزوم همکاری در اجرای طرح مدیریت پسماندهای بیمارستانی 
علی خسروجردی / گروه جامعه 	

رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت با اعلام آمادگی برای اجرای آزمایشی طرح مدیریت هوشمند پسماندهای بیمارستانی گفت: این طرح برای اجرای آزمایشی در ۳ استان اصفهان، 
همدان و قزوین آماده است و از سازمان محیط زیست می خواهیم برای اجرای آن با وزارت بهداشت همکاری کند.دکتر جعفر جندقی با بیان اینکه مدیریت کنونی پسماند بیمارستانی با مشکلاتی 
مواجه است، افزود: پسماندهای بیمارستانی عفونی هستند؛ به همین دلیل ضدعفونی می شوند. این مواد وارد محیط زیست می شوند و محیط را آلوده می کنند. هدف از اجرای طرح مدیریت هوشمند 
پسماند بیمارستانی، جلوگیری از آلودگی محیط زیست است. جندقی ادامه داد: موضوع اقتصاد چرخشی در ارتباط با پسماند بیمارستانی مطرح می شود؛ اگرچه اغلب پسماندهای بیمارستانی عفونی 
هستند ولی برخی از پسماندهای بیمارستانی عفونی نیستند؛ به همین دلیل می توانند به ثروت و سرمایه تبدیل شوند.وی با بیان اینکه مدیریت پسماند بیمارستانی هزینه بر است، اظهار کرد: اگر 

روش های نوین جایگزین روش های کنونی شود به صورت هوشمند می توانیم هزینه مدیریت پسماند را کاهش دهیم و هزینه کاهش یافته را صرف احیای محیط زیست کنیم. 
استان
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رئیس اداره تحول دفتر سلامت روان وزارت 
بهداشت از فعالیت 100 مرکز سلامت روان 
جامعه نگر در کشــور خبر داد و گفت وزارت 
بهداشــت در تلاش است تا تعداد این مراکز 

به 400 مرکز افزایش یابد.
ریحانه فیاض ، گفت: افراد در ابتدا به مراکز 
و خانه های بهداشت رجوع می کنند تا مورد 
تشــخیص قــرار گیرند و در صــورت عدم 
صلاحیت روانی با تشخیص پزشک به مراکز 

سراج ارجاع داده می شوند.
 در آنجا فعالیت به صورت مشــارکتی است 
و افراد از خدمات مشــترک روان شــناس، 
روان پزشــک و مددکار اجتماعی به صورت 

تیمی استفاده می کنند.
فیاض با بیان اینکه نقطــه قوت این مراکز 
وجود مــددکاران اجتماعی اســت، تصریح 
کرد: مولفه جامعه محــور بودن خدمات در 

این مراکز امری مهم و قابل توجه است.
رئیس اداره تحول دفتر سلامت روان وزارت 
بهداشــت در ادامــه با بیان اینکــه یکی از 
راه هــای ارتقای ســلامت روانی، آموزش به 
دانش آموزان اســت، گفــت: »آموزش مهم 

است اما کافی نیست. 
باید وزارت خانه های بهداشــت و آموزش و 
پرورش با هم هماهنگ شوند تا این موضوع 
در بیــن دانش آموزان جدی گرفته شــود و 

خــود دانش آموز نیز به ســلامت روان خود 
اهمیت دهد.

البته هماهنگی هایی در این زمینه وجود دارد 
و وزارت آموزش وپــرورش در حال برگزاری 
غربال گری هــای  و  مختلــف  کارگاه هــای 
ســلامت روان برای دانش آموزان اســت و 
افراد غربال شده به مراکز سراج ارجاع داده 
می شوند.فیاض خاطرنشــان کرد: در رابطه 
با محتوا و ســایت های آموزشــی آمورش و 
پرورش با وزارت بهداشت هماهنگ هستند 
و از امکانات یکدیگر استفاده می کنند. طبقه 
کودک و نوجوان برای وزارت بهداشت بسیار 

مهم است.

رئیس اداره تحول دفتر سلامت روان وزارت بهداشت خبر داد؛

تلاش وزارت بهداشت برای افزایش تعداد مراکز سلامت روان جامعه نگر 

عاطفه نظارتی زاده / گروه جامعه                                                                                                                                                                                                                                                                                                             
                                                                         

روابط عمومی شهرداری پلدختر

مرحله اولآگهی مزایده

شــهرداری پلدختر در راستای اجرای مصوبه شورای اسلامی شهر جلسه 502 مورخ 1403/01/27 و 
516 مورخ 1403/02/23 در نظر دارد بخشی از اموال غیرمنقول خود را به شرح جدول ذیل و با رعایت 
ماده 13 آیین نامه مالی شــهرداریها به صورت مال الاجاره و به مدت یکســال به بخش خصوصی واگذار 
نماید. متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشــتر با شماره تلفن 06632227534 داخلی 109 واحد امور 

مالی تماس حاصل نمائید.

سپرده شرکت در مزایدهقیمت پایه ماهیانهردیف

40/000/00025/000/000مغازه تجاری جنب ترمینال1

65/000/00040/000/000ترمینال مسافربری2

ë متقاضیــان موظف به ارائه ضمانت نامه بانکی )به مبلغ مندرج در جدول فوق( جهت شــرکت در مزایده 
یا واریز معادل همان مبلغ وجه نقد بعنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب سپرده 0109252537003 

نزد بانک ملی در وجه شهرداری پلدختر می باشند.
ë در صورت انصراف برنده اول تا ســوم به ترتیب تضمین شــرکت در مزایده آن ها به نفع شهرداری ضبط 

می گردد.
ë شهرداری در، رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار می باشد در این صورت سپرده مسترد می گردد.

ë  از تاریخ درج چاپ دوم آگهی روز یکشنبه 1403/03/20 اسناد مناقصه در سامانه ستاد به آدرس اینترنتی 
www.setadiran.ir بارگذاری می شــوند، متقاضیان می توانند از تاریخ یک شنبه 1403/03/20 لغایت 
روز شنبه 1403/03/26 نسبت به دانلود اسناد اقدام و از روز یک شنبه مورخ 1402/03/27 تا روز سه شنبه 

مورخ 1403/04/05 جهت بارگذاری پیشنهادات و مدارک از طریق این سامانه اقدام نمایند.
ë تاریخ بازگشــایی پیشــنهادات بارگذاری شده در ســامانه ستاد روز چهارشــنبه 1403/04/06 در محل 

شهرداری پلدختر می باشد.
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یکشنبه 13 خرداد ماه 1403 
شماره 1555

اخبار استانها

اخبـار اخبـار 

 کارگاه آموزشی بانوی آب 
در شهرستان دشتی برگزار شد

بوشــهر- زینب اشــکن پور، خبرنگار یــادگار امــروز: مدیر روابط 
عمومی شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشــهر در توضیح این خبر 
اظهــار داشــت : با افزایــش فزاینده و بی رویه مصرف آب شــرب در 
بخش خانگی اســتان برنامه های فرهنگی متنوعی در این زمینه 

اجرایی شده است .
عــذرا غلامحســینی افــزود : یکی از ایــن برنامه ها ، کارگاه آموزشــی 
بانــوی آب بــا حضــور بانوان اســت تــا با انتقــال مفاهیــم مدیریت 
مصــرف بــه خانواده هــا ، به کاهش مصــرف بی رویه آب شــرب در 

بخش خانگی کمک کرد .
کــرد : ســرانه مصــرف آب شــرب در اســتان بوشــهر ۲۲۱  وی بیــان 
کــه  مترمکعــب و ۶۴ مترمکعــب فراتــر از متوســط کشــوری اســت 
این نشــان از اهمیت وافر برنامه های فرهنگ ســازی برای ترویج 

مصرف بهینه آب در استان بوشهر است .
مدیر روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشــهر تصریح 
کرد : در این بخش از ابتدای ســال جاری به جامعه هدف شــرکت 
آب و فاضلاب در حوزه مدارس و خانواده ها برنامه هایی با حضور 

کارشناسان مجرب و متخصص اجرایی شده است 
غلامحســینی ادامــه داد : با ورود اســتان بوشــهر بــه پیک مصرف 
آب شــرب ، بــدون تردید تمامی مشــترکان باید در راســتای ایفای 
مســئولیت انسان دوســتانه و توجه به آموزه های دینی از مصرف 

بی رویه آب به طور جد اجتناب کنند .
وی افــزود : مصــرف بخــش آب شــرب در حــوزه هــای کشــاورزی و 
دامــداری ، وجــود انشــعابات غیرمجــاز و فرســودگی شــبکه توزیع 
و انتقــال در برخــی از مناطــق بــه ترتیــب از مهــم تریــن عوامــل در 

هدررفت آب شرب هستند .
غلامحسینی عنوان کرد : شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر برای 

مدیریت این موضوع برنامه های متنوعی را اجرایی کرده است .

ج حرکت آزمایشیBRT کر
کبری، خبرنگار یادگار امروز: رئیس ســازمان حمل و نقل  ج- ا کــر
بار و مســافر شــهرداری کرج از بهره برداری آزمایشــی مســیر تندرو 

اتوبوس های شهری )BRT( خبر داد.
تــالار  حدفاصــل   BRT پــروژه  گفــت:  امیدوارحســینی   محســن  
شــهیدان نــژاد فــلاح تا میــدان حصارک تکمیل شــده و دیــروز به 

صورت آزمایشی به بهره برداری رسید.
رئیس ســازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری کرج بیان کرد: 
بهره بــرداری آزمایشــی مســیر تنــدرو اتوبــوس بــا همراهــی معــاون 
حمل و نقل و ترافیک شــهرداری کرج، مدیران شــهری و تعدادی 

از رانندگان انجام شد.
امیدوارحســینی خاطر نشــان کرد: تمام تلاش مجموعه مدیریت 
شــهری، ارتقا و توســعه حمل و نقل عمومی اســت تا علاوه بر رفاه 
حــال شــهروندان، عملکــرد مناســبی در کاهش آلوگی هوا داشــته 

باشد.
وی در بخــش دیگــری از صحبت هــای خود با اشــاره تــلاش برای 
توســعه سیســتم حمــل و نقل عمومی ادامــه داد: از طریــق یارانه 
دولتی۸۳ دســتگاه اتوبوس نو خریداری شــده که سال گذشته ۱۲ 

دستگاه به خطوط اضافه شد.
وی توضیــح داد: عــلاوه بر این ۴۰ دســتگاه اتوبوس برقی هم برای 

کرج خریداری شده که به زودی وارد خطوط می شوند.

مدیرعامل برق منطقه ای غرب عنوان کرد:

 پیش بینی افزایش پیک مصرف برق کرمانشاه 
به ۱۰۴۰ مگاوات

کرمانشــاه-فریده محمدی، خبرنــگار یادگار امــروز:  مدیرعامل 
شــرکت برق منطقه ای غرب گفت: پیش بینی می شــود تابســتان 
امســال پیک مصرف برق کرمانشــاه به ۱۰۴۰ مــگاوات افزایش پیدا 

کند.
جعفــر الفتــی نیــا، در نشســت مدیریــت مصرف انــرژی اســتان در 
تابستان، با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته برای مدیریت 
مصرف برق در فصل گرم امسال، اظهار کرد: با وجود اینکه عمده 
مصرف برق ما در بخش مشترکین خانگی است، اما طی سالهای 
اخیــر تــلاش شــده در زمــان پیــک مصــرف یعنــی فصل تابســتان 

محدودیتی برای این بخش ایجاد نشود. 
وی بــا بیــان اینکــه صنایــع اســتان نیــز بخش مهمــی از مصرف 
کــه  بــرق را بــه خــود اختصــاص مــی دهنــد، افــزود: از آنجایــی 
موضــوع اشــتغال و تولیــد دغدغــه مهــم اســتان اســت، تــلاش 
می شــود در زمینــه بــرق مشــترکین صنعتــی هــم یــک مدیریــت 

گیرد.  درست صورت 
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای غرب اظهار کرد: به این منظور 
باید برنامه ریزی هایی همچون تغییر زمان ساعت فعالیت صنایع 

بزرگ و یا تغییر در روز تعطیل آنها را داشته باشیم. 
وی بــا بیــان اینکــه پیــک مصــرف برق هــر ســاله از اواســط خرداد 
شروع می شود، عنوان کرد: امسال از همان ابتدای خرداد شاهد 
بالا رفتن مصرف برق در استان کرمانشاه بودیم، به گونه ای که روز 
دهم خرداد به نسبت اول خرداد بیش از ۱۰ درصد افزایش مصرف 

برق در سطح استان ثبت شده است. 
کید کرد: پیش بینی می شود پیک مصرف برق استان  الفتی نیا تا

کرمانشاه در تابستان امسال به حدود ۱۰۴۰ مگاوات برسد.
وی بــه پیــش بینی هــای صــورت گرفتــه در خصــوص افزایــش دو 
درجه ای دمای هوا در تابســتان امســال اشــاره کرد و افزود: به ازاء 
هر درجه افزایش دما حدود ۳۵ تا ۴۰ مگاوات افزایش مصرف برق 

داریم. 
افشــین یگانه مدیــرکل مدیریت بحران اســتانداری کرمانشــاه نیز 
بــا اشــاره به افزایش دمای تابســتان امســال و تاثیر آن بــر افزایش 
مصرف برق، اظهار کرد: یکی از بخش هایی که می تواند در کاهش 
میزان برق مصرفی در تابســتان امســال تاثیرگذار باشــد، ادارات و 

دستگاه های اجرایی هستند. 
کثــر ادارات اســتان یا  وی افــزود: متاســفانه سیســتم سرمایشــی ا
فرســوده اســت و یــا بهــره وری پایینی دارد و همین مســئله باعث 

شده تا میزان مصرف انرژی در آنها افزایش پیدا کند. 

در راستای تحقق مسئولیت های اجتماعی صورت گرفت؛

آغاز عملیات اجرایی ساخت فتوت خانه غدیر با حمایت فولاد مبارکه

قزویــن- مصطفــی مــرادی، خبرنــگار یــادگار امــروز: 
رئیس اتحادیه حمل و نقل سبک استان قزوین گفت: 
شــرکت امیــن بار بــا بهــره گیــری از 100 دســتگاه وانت و 
کامیون ضمن تلاش در خدمت رســانی به شــهروندان 
در جابجایــی کالا و محصولات در امور خداپســندانه و 

عام المنفعه نیز مشارکت جدی دارد.
در  بــار  امیــن  شــرکت  مســئول  محمــدی  رضــا  ســید 
خصــوص عمــل بــه مســئولیت هــای اجتماعــی خــود 
گفــت: مســئولیت اجتماعــی به عنــوان یــک چارچوب 
اخلاقــی شــخص را، چه فرد چه ســازمان، در مشــارکت 

بــه امــور اجتماعــی که عمل به آن در ســطح وســیع به 
منفعت جامعه خواهد بود، متعهد می سازد. 

وی افــزود: مســئولیت اجتماعــی به این معناســت که 
فــرد به عنوان عضوی از جامعه، مشــارکت فعالانه دارد 
و نسبت به مشکلات و معضلات بی تفاوت نبوده و در 
تغییرات و بهبود شــرایط می تواند ســهیم باشــد و این 
مشــارکت و حضور فعال، در برنامه های مختلف نمود 

دارد.
کــرد: شــرکت امیــن بــار زیــر نظــر  محمــدی تصریــح 
اتحادیه حمل و نقل اســتان قزوین فعالیت می کند 
و در کنــار خدمــت رســانی بــه مــردم در عرصــه های 
مختلــف بویــژه جابجایــی بــار و کالا در عرصــه درون 
شــهری و برون شهری تلاش می کند منشا خدمات 

تاثیرگذار باشد.
رئیــس شــرکت امیــن بــار در قزویــن یادآورشــد: درحال 
حاضــر 100 دســتگاه وانــت نیســان و کامیــون بــا تــلاش 
راننــدگان متعهــد به صــورت روزانــه در جابجایی کالا و 
محصــولات مختلــف خدمــت رســانی و روزانــه بــه طور 

میانگین حدود 500 نوبت خدمات دهی می کنند.
ماموریــت  و  رســالت  کنــار  در  کــرد:  بیــان  محمــدی 

اصلــی خــود در جابجایــی کالا توســط ایــن شــبکه بــه 
واحــد خدماتــی در ســایر امور اجتماعی هم احســاس 
مســئولیت مــی کنیــم و در مناســبت هــای مختلــف و 
برنامه های خیرخواهانه نیز مشارکت فعالی داریم تا به 

مسئولیت اجتماعی خود عمل کنیم.
رئیــس امیــن بار قزویــن تصریح کرد: در ســال گذشــته 
و دو ماهــه امســال راننــدگان ایــن مجموعــه در برنامــه 
هــای مختلفــی شــرکت کردنــد کــه جمــع آوری و توزیع 
کمک های مومنانه با همکاری دستگاههای مختلف ، 
توزیع جهیزیه توسط اوقاف و بهزیستی ، شرکت در رژه 

موتوری به مناسبت های مختلف از آن جمله است.
محمــدی گفت: در ایــن هفته توزیع 40 ســری جهیزیه 
نوعرسان مددجوی بهزیستی استان قزوین با همکاری 
و مشــارکت امین بار صورت گرفــت و این جهیزیه ها به 
ســلامت بــه زوج هــای جــوان مددجــوی بهزیســتی در 
همــه شهرســتانها تحویــل داده شــد و معمــولا در این 
برنامــه رویکــرد مــا این اســت کــه از کرایــه رانندگانی که 
زندگــی آنها از این شــغل تامین می شــود کم نکنیم اما 
تخفیف های ویژه ای قائل می شویم که این هز ینه را 

از سوی شرکت متقبل شده و تامین می کنیم.

رئیس اتحادیه حمل و نقل سبک استان:

شرکت های تعاونی حمل و نقل  قزوین منشا خدمات تاثیرگذار می باشد

 اجرای بیش از ۶۵۰ کیلومتر فیبر نوری 
در لرستان

خــرم آباد- مهــدی نجف وند، خبرنــگار یادگار امــروز: مدیر 
مخابرات منطقه لرســتان از اجــرای بیش از ۶۵۰ کیلومتر فیبر 

نوری در استان خبر داد.
نبــی الــه شمســی فر بــه تبییــن و تشــریح پیشــرفت و توســعه 
در حــوزه ارتباطــات و مخابــرات در ســطح اســتان در دولــت 
کید رهبر معظم انقلاب در  ســیزدهم پرداخت و با اشــاره به تأ
بیانیــه گام دوم انقــلاب مبنــی بــر توجــه به عدالــت و در همه 
عرصه هــا اظهــار کــرد: بــا عنایت به نقــش و اهمیــت و جایگاه 
ارتباطــات و دسترســی بــه فضای تبــادل اطلاعــات و تأثیر آن 
بــر همــه حوزه هــای مختلــف زندگی جوامــع بشــری از جمله، 
دسترســی به موقــع و عادلانــه بــه اطلاعــات، آمــوزش، اقتصاد 
دیجیتــال، بهداشــت و ســلامت و ســایر حوزه هــا مخابــرات 
اســتان تمــام همت و تلاش خود را بر توســعه متــوازن و توزیع 
عادلانه امکانات مخابراتی و ارتباطی در اقصی نقاط استان و 
رفع نواقص و تنگناهای ارتباطی استان و ارتقاء سطح کمی و 

کیفی آن بکار گرفته است.
وی افــزود: در ایــن راســتا شــاهد اقدامــات بســیار تأثیرگــذار و 
مهــم در بخش زیرســاخت های مخابراتی اســتان بوده ایم که 
ماحصــل این اقدامــات همه جانبه موجب رشــد و ارتقاء رتبه 
استان در ارزیابی عملکرد مخابرات استان در بین ۳۱ منطقه 
مخابراتــی کشــور شــده و در یکــی، دوســاله گذشــته مخابرات 
اســتان را در بیــن اســتان های مدعــی رتبه های برتر در کشــور 

قرار داده است.
شمســی فــر در ادامه افــزود: برنامه ریزی برای توســعه و ارتقاء 
شبکه ها و سیستم های مخابراتی در چندلایه مختلف شامل 
 ،CORE شــبکه دسترســی، لایه تجمیع بین شــهری و شــبکه
خدمــات تمــاس و خدمــات پس از فــروش انجــام و به صورت 
همه جانبه در سطح استان اجراشده یا در حال انجام است.

مدیر مخابرات منطقه لرســتان گفت: از جمله مهم ترین این 
اقدامات می توان به تکمیل زیرساخت فیبر نوری بین شهری 
در اســتان برای ایجاد مسیرهای اصلی و پشتیبان فیبر نوری 
بین شهری استان با مرکز استان و اجرای بیش از ۶۵۰ کیلومتر 

فیبر نوری اشاره کرد.

مدیرکل بیمه سلامت استان:

بیش از ۲۰ هزار اتباع خارجی خراسان رضوی 
گرفته اند تحت پوشش بیمه سلامت قرار 

مشــهد- میرشــکار، خبرنــگار یــادگار امــروز:  مدیــرکل بیمه 
کنون ۲۰ هــزار و ۱۷۵  ســلامت خراســان رضوی با بیــان اینکه تا
نفــر از اتباع خارجی اســتان تحت پوشــش خدمــات اداره کل 
بیمه سلامت قرار گرفته اند، عنوان کرد: از این تعداد ۱۷ هزار و 

۶۸۵ نفر آسیب پذیر و ۲۴۹۰ نفر غیر آسیب پذیر هستند. 
محمد وجدانی به تشریح مهمترین اقدامات و عملکرد اداره 
کل بیمه سلامت استان در دولت سیزدهم در یک سال اخیر 
پرداخت و اظهار کرد: یکی از مهمترین دغدغه های کشور در 
حوزه ســلامت که همــواره مورد نظر دولت های ادوار گذشــته 
بــود امــا بــه آن جامه عمل پوشــانده نشــد، پوشــش همگانی 

بیمه سلامت آحاد مختلف کشور بود. 
تمامــی  مســتمر  تــلاش  بــا  مهــم  اقــدام  ایــن  افــزود:  وی 
دســت اندرکاران و سیاســت گذاران عرصه بهداشت و سلامت 
کشــور در دولــت ســیزدهم عملیاتی شــد و بالغ بــر ۱۲ میلیون 
نفر در سراسر کشور از پوشش بیمه سلامت برخوردار شدند. 
در همین راستا از تیرماه سال ۱۴۰۱ و با دستور وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی کشــور و طبق مصوبــه هیات وزیران 
و برابــر آیین نامه اجرایی بنــد الف ماده ۷۰ قانون برنامه هفتم 
توسعه کشور، میزان پرداختی دهک های درآمدی یک تا پنج 
کاملا رایگان شده و بیمه شدگان مذکور می توانند با مراجعه به 

کز درمانی از خدمات بیمه سلامت برخوردار شوند.  مرا
مدیرکل بیمه ســلامت خراســان رضوی ادامــه داد: همچنین 
دولت برای پرداخت حق بیمه دهک های درآمدی ۶ تا ۹ نیز 
تخفیف در نظر گرفته؛ به این صورت که بیمه شــدگان دهک 
۶ بــا ۸۰ درصــد، دهــک ۷ بــا ۷۰ درصــد، دهــک ۸ بــا ۶۰ درصد 
و دهــک ۹ بــا ۵۰ درصــد تخفیــف حق بیمــه خــود را پرداخت 
می کننــد. بــه عــلاوه از دیگــر اقدامات ســازمان بیمه ســلامت 
ایران با هدف گســترش پوشش بیمه همگانی، پوشش بیمه 
کنان محلات کم برخوردار و حاشیه شهرها به صورت کاملا  سا

رایگان است. 

 کشف ۲۰۰ هزار لیتر سوخت قاچاق 
در هرمزگان

بندرعباس- خاندل، خبرنگار یادگار امروز: فرمانده مرزبانی 
استان هرمزگان از کشف ۵ عدد مشک ماری و کشف ۲۰۷ هزار 

و ۳۰۰ لیتر سوخت قاچاق در آب های خلیج فارس خبر داد.
ســردار بهادر اســماعیلی در تشــریح ایــن خبر اظهار داشــت: 
مرزبانان مســتقر در شهرستانهای قشم، میناب و بندرعباس 
پس از کســب خبری مبنی بر فعالیت قاچاقچیان سوخت در 
حوزه استحفاظی به وسیله مشک های پلاستیکی، بلافاصله 
ایــن  گشــت دریایــی در  کیپ هــای   ا بررســی موضــوع  بــرای 

پایگاه ها به محل اعزام شدند.
فرمانــده مرزبانی اســتان هرمــزگان ادامــه داد: مرزبانان پس از 
بررســی مناطــق، موفــق به کشــف ۵ عدد محفظه پلاســتیکی 
معــروف بــه مشــک ماری حــاوی ۲۰۷ هــزار و ۳۰۰ لیتر ســوخت 

قاچاق از نوع گازوئیل شدند.
اســماعیلی با بیان اینکه قاچاقچیان با اســتفاده از شــناورهای 
اسکورتی از محل متواری که تلاش برای شناسایی و دستگیری 
آنــان ادامــه دارد، اظهــار کــرد: کارشناســان ارزش ســوخت های 

مکشوفه را ۶۲ میلیارد و ۲۵۲میلیون ریال برآورد کردند.
وی خاطرنشــان کــرد: مرزبانــان هرمــزگان به هیچ وجــه اجازه 
نمی دهند، عده ای ســودجو منافع ملی را به خطر بیندازند و 

به تولید کالاهای اساسی کشور ضربه بزنند.
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 : ساوه- کریمی، خبرنگار یادگار امروز
گفت:مجلــس،  ســاوه  جمعــه  امــام 
نقطه  امید مردم، اتکای مجریان و در 

رأس امور کشور است.
در  رحیمــی  جعفــر  الاســلام  حجــت 
خطبه هــای عبــادی و سیاســی نمــاز 
جمعــه امــروز ســاوه اظهــار کــرد: یکی 
کــه  قــرآن  آموزه هــای  بزرگ تریــن  از 
برای زیســت دنیوی انســان، به مثابه 
لنگــری مســتحکم و ایمــن در دریــای 
تکانه هــای  از  را  وی  و  اســت  زندگــی 
ایــن  می کنــد،  حفــظ  طوفان هایــش 
اســت کــه مــا از آنِ خــدا و در مُلــک او 

هستیم.
امام جمعه ســاوه با اشاره به شهادت 
آیــت الله رئیســی گفت: زندگــی مردان 
بــزرگ تنهــا محــدود به حیــات مادی 
آن هــا نیســت و پــس از شــهادت نیــز 
آثــار آن پابرجــا خواهــد بــود و نمونــه 

مهــم ایــن امــر را در شــهادت شــهید 
رجایی هــا، بهشــتی ها می تــوان دیــد 
کــه در بــازه زمانی بســیار کوتاه، چنان 
کــه امــروز  کردنــد  مخلصانــه خدمــت 
نمــاد دولــت و حکومــت مردمی تلقی 

می شود.
حجت الاســلام رحیمــی ادامه داد: بر 
همیــن اســاس می تــوان باور داشــت 
خدمــت،  سیدالشــهدای  وجــود  کــه 
شــهید آیت الله دکتر رئیســی نیز برای 
کشــور و انقلاب و نظام اسلامی چنین 
شــهادت  و  باشــد  داشــته  ثمــره ای 
ایشــان می تواند مأمنی برای بازگشت 
وحدت و انســجام سیاسی به احزاب 
، افزایش مشارکت به  و جریانات کشور

ویژه در انتخابات پیش رو باشد.
وی بــه ســالگرد ارتحال حضــرت امام 
خمینــی )ره( و انتخــاب رهبــر معظــم 
انقلاب به عنوان رهبری و سکانداری 

کرد و گفت: ســیره امام  انقلاب اشــاره 
)ره( نشــان می دهد که او روحی ذلت 
ناپذیر و ســتم ستیز داشت و نهیبش 
انــدام  بــر  لــرزه  کــه  بــود  صاعقــه ای 
می انداخــت،  آن  نوکــران  و  اســتکبار 
بــزرگ« و  را »شــیطان  آمریــکا  ایشــان 
»ام الفســاد قــرن« نامیــد و با افشــای 
ماهیــت درنــده خویــی آمریــکا و غده 

چرکینی به نام اسرائیل، بمب بیداری 
کرد. اسلامی را در منطقه منفجر 

کــرد: امروز  امــام جمعه ســاوه تصریح 
گذشــت ۴۵ ســال از پیــروزی  پــس از 
انقلاب اسلامی، ایران اسلامی به مرکز 
فرماندهی بیداری و مقابله ملت ها با 
کنون  اســتکبار تبدیل شــده که هــم ا
دانشــگاه های  در  آن  نمونه هــای 
کشــورهای اســتکباری  آمریــکا و دیگر 

دیده می شود.
حجــت الاســلام رحیمــی افــزود: امام 
محــوری  تکلیــف  و  انقلابی گــری  )ره( 
آموخــت  مــا  بــه  رفتــار  و  گفتــار  در  را 
نهضــت  عاشــورایی  آموزه هــای  تــا 
اباعبــدالله )ع(، رمز جاودانگی انقلاب 
اسلامی باشــد و به تعبیر مقام معظم 
رهبــری، »آنچــه زمامــداران مختلــف، 
مایــه امتیــاز آن هــا می شــد، اغلب آن 

صفات در امام )ره( وجود داشت.

 امام جمعه ساوه:

مجلس نقطه  امید مردم و اتکای مجریان است

خبرنــگار  مومنــی،  مریــم  اصفهــان- 
ســازمان  مدیرعامــل  امــروز:  یــادگار 
از  اصفهــان  شــهرداری  آرامســتان های 
احــداث یــک مخــزن آب بــا ظرفیــت ۵۵ 

هزار متر مکعب در باغ رضوان خبر داد.
علــی حاجیــان بــا اعــلام این خبــر گفت: 
هــزار  بــا ظرفیــت ۵۵  نگیــن  آب  مخــزن 
متر مکعب، بــه چند دلیل حائز اهمیت 
اســت. نخســت اینکــه بودجه صرف شــده برای احــداث این مخزن، بــه میزان 
بودجــه منابــع ۴ یــا ۵ هــزار متــر مکعبــی اســت کــه در مناطــق ایجاد می شــود، 
بنابرایــن بــا یک دهم بودجــه قابل پیش بینی، یک منبع با ظرفیت بســیار بالا 
را احداث کرده ایم. علت این صرفه جویی در هزینه این بود که در ســاخت این 

منبع از شرایط زمین های باغ رضوان بهره بردیم که نکته قابل اهمیتی است.
وی افــزود: بــا احداث این مخزن در مقایســه با مناطق پانزده گانه، به اندازه ۸۶ 
درصد ظرفیت کل شــهرداری، در باغ رضوان ظرفیت ذخیره آب ایجاد کردیم و 
به نوعی این مخزن، بزرگ ترین محل ذخیره آب شهرداری اصفهان است و این 

نیز نکته مهمی به شمار می رود.
مدیرعامل ســازمان آرامســتان های شــهرداری اصفهــان بیان کــرد: این مخزن 
در مســیر لوله کشــی سپاهان شــهر تا باغ رضوان ایجاد شده که هم محلی برای 
ذخیره آبی است که در زمستان سرریز می شود و هم فرصتی است برای مناطق 

، آبرسانی شوند. شرق و جنوب شهر تا سپاهان شهر که در صورت نیاز

یــادگار  خبرنــگار  هزاریــان،  اهــواز- 
امــروز: معــاون بهره بــرداری شــرکت برق 
بهینه ســازی  از  خوزســتان  منطقــه ای 
پســت برق فوق توزیع ذوالفقاری آبادان 
برای عبور از پیک مصرف تابســتان ۱۴۰۳ 
خبر داد. به گزارش روابط عمومی شرکت 
بــرق منطقــه ای خوزســتان، علــی اصغــر 
کــرد: باتوجه به  خدامــراد منگــری بیــان 

فرسودگی و قدمت تاسیسات ساختمانی پست ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت ذوالفقاری 
آبادان، پســت مذکور برای عبور از پیک مصرف تابســتان بهینه ســازی اساســی 

شد.
پایدارســازی  و  ترمیــم  شــامل  پســت  ایــن  بهینه ســازی  عملیــات  افــزود:  وی 
فونداسیون تجهیزات، احداث فونداسیون بانک خازنی، ترمیم کانال کابل ها، 
تعویض درپوش کانال کابل های آسیب دیده، احداث بی ۱۳۲ کیلوولت، اصلاح 
محوطه ســازی و زهکشــی، بازســازی جاده هــای دسترســی محوطه، بازســازی 

کانال  آبهای سطحی و احداث اتاق باتری جدید، بوده است.
اینکــه  بیــان  بــا  خوزســتان  منطقــه ای  بــرق  شــرکت  بهره بــرداری  معــاون 
ارزش ســرمایه گذاری ایــن اقدامــات بالغ بــر ۱۰۲ میلیارد ریال بــوده، تصریح کرد: 
ارتقا ء پایداری شبکه به دلیل ارتقای امنیت تجهیزات، سهولت عملیات تعمیر 
و نگهــداری و امــکان افزایــش ظرفیــت پســت باتوجــه به احــداث بــی جدید، از 

اهداف بهینه سازی پست ذوالفقاری آبادان است.

پست برق فوق توزیع ذوالفقاری آبادان 
بهینه سازی شد

 احداث مخزن آب ۵۵ هزار متر مکعبی 
در باغ رضوان اصفهان

خبرنــگار  مومنــی،  مریــم  اصفهــان- 
اجرایــی  عملیــات   : امــروز یــادگار 
روز   » غدیــر »فتوت خانــه  ســاخت 
حضــور  بــا  خردادمــاه   ۱۰ پنجشــنبه 
، فرمانده ســپاه  امام جمعه، اســتاندار
صاحب الزمان)عــج( اســتان اصفهان، 
فــولاد مبارکــه، سرپرســت  مدیرعامــل 
اســتان  جوانــان  و  ورزش  کل  اداره 
اصفهــان، مدیــرکل بنیــاد حفــظ آثار و 
نشــر ارزش هــای دفاع مقدس اســتان 
اصفهــان و جمــع دیگری از مســئولان 
در موزه دفاع مقدس اســتان اصفهان 

برگزار شد.
تحقــق  راســتای  در  مبارکــه  فــولاد 
مســئولیت های فرهنگی و اجتماعی 
و بــا همــکاری بنیاد حفظ آثار و نشــر 

اســتان  مقــدس  دفــاع  ارزش هــای 
اصفهان، به منظور بســط و گســترش 
و  جوانمــردی  و  پهلوانــی  فرهنــگ 
فعالیتــی  به عنــوان  باســتانی  ورزش 

بــر  منطبــق  فرهنگــی  ورزشــی 
ارزش هــای دینــی اخلاقــی و ملّی و با 
رعایــت اســتانداردهای نویــن فنی و 
ورزشــی، درصــدد ســاخت مجموعــه 

ورزش  ایــن  ویــژه  ورزشــی  فرهنگــی 
نــاب ایرانــی و اســلامی تحــت عنوان 
بــه  زمینــی  در   » غدیــر »فتوت خانــه 
مســاحت حــدود هــزار متــر مربــع در 
مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اســلامی 
اصفهــان  اســتان  مقــدس  دفــاع  و 

است.
لازم بــه ذکــر اســت، در ایــن مجموعــه 
علاوه بر فضای لازم و استاندارد ورزش 
لازم،  خدمــات  رختکــن،  باســتانی، 
آمــوزش  محــل  و  گالــری  و  نمایشــگاه 
از  اســتفاده  بــا  ورزش  ایــن  معرفــی  و 
نمادهــای ســنتی اســتان اصفهــان، با 
امکان تماشای فعالیت های ورزشی از 
گران در دو طبقه  طریق سکوی تماشا

پیش بینی شده است.
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شکستن قفل سخت خصوصی سازی سرخابی های 
پایتخت، تدبیری بود که در دولت سیزدهم رنگ 
واقعیت به خود گرفت. هر چند که از فوتبال به 
عنوان یکــی از بزرگ ترین صنایع پردرآمد قرن 
بیست ویکم یاد می شود اما با وجود گذشت بیش 
از ۲ دهه از این ســده و اهمیت سرمایه گذاری 
در فوتبال، بســیاری از باشگاه های کشورمان یا 
مستقیم از بودجه دولتی تغذیه می کنند یا حیات 
اقتصادی آنها وابسته به بودجه شرکت های دولتی 
است. وابستگی به بودجه دولتی موجب شده تا 
عمر چند تیم خصوصی که گام به عرصه فعالیت 
در لیگ برتر گذاشتند کمتر از انگشتان ۲ دست 

باشد.

شکســت پروژه خصوصی سازی در فوتبال ایران هر 
چند که تک بعدی نیســت اما بســیاری باور دارند 
که نبود اراده و برنامــه مدون دولت ها در واگذاری 
باشگاه های دولتی، فوتبال ایران را در مسیری قرار 
داده که بدون تغذیه از دولت و سازمان های مختلف 

نمی توانند به حیات خود ادامه دهند.
گســترش خصوصی سازی در کشــورهای حاشیه 
خلیج فارس در حالی بــود که فوتبال ایران به یکی 
از بزرگترین ســرمایه های جهانــی یعنی هواداران 
مجهز اســت اما بهره گیری از این ســرمایه نه تنها 
فرصــت نبود بلکــه در برخی دولت های گذشــته 
خصوصی ســازی از دستور کار خارج و در حد شعار 

باقی ماند.
واگذاری ۲ باشگاه پرطرفدار استقال و پرسپولیس 
به مردم از نخســتین  سال های دهه ۸۰ شمسی در 
دســتور کار مســوولان قرار گرفت اما هر دوره این 
طرح به بهانه ای با شکست مواجه شد. رویه ناموفق 
خصوصی ســازی در فوتبال ایران نه تنها در این ۲ 
دهه پیشرفتی نداشت بلکه تغذیه کردن این تیم ها 
از بودجه دولتی موجب شــد تا تیم های خصوصی 
فوتبــال ایــران در کمتریــن زمان ممکــن دچار 
ورشکستگی شده و این خود یک حس ناامیدکننده 

در بین سرمایه گذاران ایجاد کرد.

سرنوشت تلخ استقال اهواز، شیرین فراز کرمانشاه 
و اســتیل آذین موجب شــکل گیری تقابل فوتبال 
خصوصی و دولتی شــد، تقابلی که برنده همیشگی 
آن تیم هــای دولتی بود اما ایــن رویه در آغاز قرن 
۱۵ خورشیدی کاما متفاوت شد زیرا شعار ورزش 
مردمی یکی از وعده های انتخاباتی دولت سیزدهم 

بود.
شــهید آیت الله رئیســی در تبلیغــات انتخاباتی با 
آگاهی از شکست مستمر پروژه واگذاری ۲ باشگاه 
بزرگ فوتبال ایران در دهه های گذشته از واگذاری 
سرخابی ها به عنوان یکی اولویت در دولت خود یاد 

کرد.
وی ۲۵ خردادمــاه چنــد روز پیــش از انتخابات 
ریاست جمهوری در دیدار با جمعی از ورزشکاران و 
پیشکسوتان رشته های مختلف ورزشی در مجموعه 
فرهنگی شهدای انقاب اسامی )سرچشمه( تأکید 
کرد که موضوع خصوصی سازی ۲ باشگاه استقال 
و پرسپولیس را در دولت مردمی با جدیت پیگیری 
خواهد کرد تا نگرانی هواداران و پیشکسوتان در این 

رابطه رفع شود.
وعده خصوصی ســازی در ۲۵ خرداد ســال ۱۴۰۰ 

برای بســیاری از کارشناسان و اهالی فوتبال حرف 
تازه ای نبود زیرا آنان در گذشــته نیز این شعارها را 
درک کــرده بودند اما عمل بــه این وعده در کوتاه 
مدت توسط دولت یک اتفاق حیرت انگیز در ورزش 
کشــور بود تا جایی کــه وزارت ورزش و جوانان به 
عنوان مالک ۲ تیم در کمتر از ۶ ماه خصوصی سازی 
را در دســتور کار قرار داد و تــا فجر انقاب به این 
وعده جامع عمل پوشــاند. پیــرو این وعده بود که 
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت در ۱۲ بهمن 
ماه و همزمان با آغاز دهه فجر اعام کرد: استقال 
و پرسپولیس تیم های مردم هستند و باید به مردم 

هم واگذار شوند.
همچنین با اعام سخنگوی دولت کار ارزش گذاری 
باشگاه استقال و پرسپولیس در بهمن ماه به پایان 
رســید. بنا بر اعام حســین قربان زاده رئیس وقت 
سازمان خصوصی ســازی ارزش گذاری ۲ باشگاه در 
۲۴ بهمن ماه به پایان رســید و قرار شــد تا نیمه 

اسفند واگذاری انجام شود.
شکســتن تابوی واگــذاری ۶ هــزار روزه واگذاری 
ســرخابی ها در ۲۶۵ روز یکــی از هنرهای دولتی 
ســیزدهم بود که ۱۵ اســفند ۱۴۰۰ رنگ واقعیت 

بــه خود گرفت و این روز را بــه یک اتفاق تاریخی 
در ورزش ایــران بدل کرد. در این روز و طبق اعام 
سازمان خصوصی سازی، پرسپولیس ۳۲۰۰ میلیارد 
تومان و استقال ۲۸۰۰ میلیارد تومان ارزش گذاری 
شــدند تا به زودی عرضه ســهام آنها در بازار پایه 

فرابورس آغاز شود.
اما این پایان کار نبود بلکه گام مهم و اساسی دولت 
و وزارت ورزش در آغازیــن ماه های ســال ۱۴۰۳ 
برداشته شــد جایی که مالکیت این ۲ تیم به طور 
رســمی تغییر پیدا کرده و مشکل مالکیت مشترک 
آنها را حل کرد. مالکیت مشترکی که در چند سال 
گذشته اســتقال و پرسپولیس را از لیگ قهرمانان 

محروم کرده بود.
اتفاق تاریخی تغییر مالکیت ۲ باشگاه در روز پنجم 
اردیبهشــت با حضور کیومرث هاشمی وزیر ورزش 
و جوانان، سیداحســان خاندوزی وزیر امور اقتصاد 
و دارایی، سیدمحمدشروین اسبقیان معاون توسعه 
ورزش قهرمانی و حرفــه ای وزارت ورزش، مدیران 
عامل، اعضای هیات مدیره ۲ باشــگاه اســتقال و 
پرســپولیس و نمایندگان مالکان جدید سرخابی ها 
برگزار شد.در این جلسه مشخص شد که ۸۵ درصد 
از ســهام باشگاه استقال از ســوی شرکت صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس، شرکت های تابعه آن شامل 
پتروشیمی بندر امام )ره(، پتروشیمی بوعلی سینا، 
پتروشیمی شــهید تندگویان، پتروشیمی پارس و 
شــرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس واگذار شد 
و همین مقدار از سهام باشــگاه پرسپولیس نیز به 
بانک های شــهر )۳۰ درصد(، ملــت )۲۰ درصد(، 
تجارت )۲۰ درصد(، صــادرات )۵ درصد(، رفاه )۵ 

درصد( و اقتصاد نوین )۵ درصد( انتقال پیدا کرد.
هاشمی در این جلسه اظهار داشت: از پیشکسوتان 
دو تیم تشــکر می کنم. ۵ درصد از ســهام این دو 
باشگاه در اختیار وزارت ورزش است که با همکاری 
این عزیزان این ۵ درصد نیز واگذار خواهد شــد تا 
واگذاری این دو باشــگاه به صورت کلی انجام شود 
تا مشــکلی برای حضــور در رقابت های بین المللی 

نداشته باشند.

مالک خیبر: »لر آره نا« به لیگ برتر می رسد 
مالک باشــگاه خیبر خرم آباد معتقد است ورزشگاه تازه تأسیس خرم آباد 
قابلیــت میزبانــی از دیدارهای فصل آینده لیگ برتــر فوتبال را خواهد 

داشت. 
دربــاره صعود قریب الوقوع تیم فوتبال خیبر خرم آباد به لیگ برتر فوتبال 
اظهار داشت: تا زمانی که بازی های بعدی را نبرده ایم، نمی توان با قطعیت 
دربــاره صعود صحبت کرد. بخش عمده مســیر را طی کرده ایم؛ به ویژه 
اینکه دو دیدار خارج از خانه مقابل شاهین بندرعامری و استقال ماثانی 

در شرایط آب وهوایی ویژه بوشهر و آبادان داشتیم.
ë خیبر در تاریخ 40 ساله خود لیگ برتری نشده بود

وی با اشــاره به دشــواری برتری در خانه شاهین بندرعامری و استقال 
آبی پوش ماثانی بیان کرد: کسب شش امتیاز این دیدارها شاید به ذهن 
خوش بین تریــن هواداران خیبر هم خطور نمی کــرد، اما مقتدرانه پیروز 
شــدیم و در کمترین فاصله به لیگ برتر هستیم. لرستان فقط یک سال 
با تیم گهر درود در لیگ برتر شــرکت کرد. خیبر در تاریخ 40 ساله خود 
هیچ گاه در سطح اول فوتبال ایران حضور نداشته و فقط یک بار به فینال 

جام حذفی صعود کرده است.
ë آینده روشنی در انتظار خیبر خرم آباد است

مالک باشگاه خیبر خرم آباد درباره هدف تیم فوتبال این باشگاه در فصل 
آینده لیگ برتر فوتبال خاطر نشــان کرد: اولین هدف ما این اســت که 
جایگاه خودمــان را در لیگ برتر تثبیت کنیم و ســپس به ماجراجویی 
خودمــان ادامه می دهیم. کمتر از دو ماه فرصــت داریم فضای فرهنگی 
خیبر را از لیگ یک به لیگ برتر تغییر بدهیم که کاری دشــوار اســت. 
آینده روشــنی در انتظار خیبر خرم آباد است. هواداران هم تیم خیبر را 
عاشــقانه دوست دارند و ان شــاءالله جایگاه خوبی در لیگ برتر به دست 

بیاوریم.
ë لُر آره نا« به لیگ برتر می رسد«

عبدی در مورد ورزشــگاه خانگی خیبر در لیگ بیســت وچهارم تصریح 
کرد: روی کاستی های ورزشگاه »لُر آره نا« کار می کنیم. طرح توسعه این 
استادیوم در دولت شهید خدمت، شهید آیت الله رئیسی به شرایط خوبی 
رســید و به زودی از فاز توسعه آن رونمایی می کنیم. ورزشگاه لُر آره نا به 
لیگ برتر می رسد. ما دوره قبل از عید را از دست دادیم و فریاد می زدیم 
که نیاز به ســاختار داریم. پس از عید با حمایت های استاندار و مدیرکل 

ورزش و جوانان لرستان، پروژه تکان خورد و همه پای کار آمدند.
تیم ضعیفی نمی بندیم اما بی حساب و کتاب هزینه نمی کنیم

وی درباره اینکه در لیگ برتر باید هزینه های سرسام آوری در قبال جذب 
بازیکن متحمل شود، تصریح کرد: قرار نیست بی حساب و کتاب و بدون 
حد هزینه کنیــم. روندی منطقی در هزینه کرد خواهیم داشــت و باید 
تیمی ببندیم که در شــأن قوم لُر و اســتان لرســتان باشد. حق نداریم 
تیــم ضعیفی ببندیم. فوتبال قابل پیش بینی نیســت، اما همانطور که با 
برنامه ریــزی جلو آمدیم و جایگاه خوبی در لیگ یک به دســت آوردیم، 

تمام تاش خودمان را می کنیم که همین اتفاق در لیگ برتر بیفتد.
ë تا پایان لیگ یک روی بازی ها تمرکز می کنیم

مالک باشگاه خیبر در مورد وضعیت نیمکت و سکان مدیریت این باشگاه 
در فصــل آینده لیگ برتر به تســنیم گفت: صحبتــی کرده ایم و نتیجه 
را اعــام می کنیم. تمام تمرکــز خیبر روی دیدارهــای باقیمانده لیگ 
دســته اول خواهد بــود و روز بعد از هفته پایانی لیــگ یک در این باره 
تصمیم گیری می کنیم. خوشــحال هستم که این نشاط در مردم لرستان 
وجود دارد. امیدوارم خداوند لطف کند تا پاسخگوی عشق و عاقه مردم 

باشیم.

خبر

کمیته وضعیت فدراسیون فوتبال آرای جدید خود 
را صادر کرد. 

کمیته وضعیت فدراسیون فوتبال آرای جدید خود 
را به شرح زیر صادر کرد:

با توجه به شــکایت محمد طیبی از باشگاه صنعت 
نفــت آبادان، این باشــگاه به پرداخــت مبلغ ۱۲ 
میلیارد و ۸۰۰ میلیون بابت اصل خواســته و مبل 
۴۸۸ میلیون و ۳۲۰ هزار ریال بابت هزینه دادرسی 

در حق خواهان محکوم شد.
در پرونده شــکایت روح الله سیف اللهی از باشگاه 
ذوب آهن اصفهان، این باشــگاه به پرداخت مبلغ 
۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواســته 
و مبلــغ ۹۹ میلیون و ۱۹۰ هزار و ۱۹۰ هزار ریال 
بابت هزینه دادرسی در حق خواهان محکوم گردید.
در پی شــکایت امید افشــون از باشــگاه استقال 
خوزستان، این باشگاه به پرداخت مبلغ ۱۱ میلیارد 

و ۷۰۰ میلیون ریال بابت اصل خواسته و مبلغ ۴۴۶ 
میلیون و ۳۵۵ هزار ریال بابت هزینه دادرســی در 
حق خواهان محکوم شد. همچنین کمیته وضعیت 
نســبت به دعوی خواهان به میزان ۲ میلیارد ریال 

قرار رد صادر کرد.
با توجه به شــکایت فرامرز سلطانی آرانی از باشگاه 
استقال، این باشگاه به پرداخت مبلغ ۳۵۰ میلیون 
ریال بابت اصل خواسته و مبلغ ۱۳ میلیون و ۳۵۲ 

هــزار و ۵۰۰ ریال بابت هزینه دادرســی در حق 
خواهان محکوم شد.

در پی شــکایت محمد علی زارع از باشگاه صنعت 
نفت آبــادان، این باشــگاه به پرداخــت مبلغ ۲۶ 
میلیــارد ریال بابــت اصل خواســته و مبلغ ۹۹۱ 
میلیون و ۹۰۰ هزار ریال بابت هزینه دادرســی در 

حق خواهان محکوم گردید.
در پرونده شــکایت محمدعلی زارع از باشگاه مس 
رفسنجان، کمیته وضعیت نسبت به دعوی خواهان 

قرار رد صادر کرد.

احتمــالا درباره اختال »پیــکا« به معنی جویدن 
یا خوردن مواد بــدون ارزش غذایی مانند کاغذ یا 
خاک رس چیزهایی شنیده اید اما شاید از بیماری 
دیگــری به نام »پاگوفاژی« یا تمایل به جویدن یخ 

کمتر خبر داشته باشیم. 
انجمن  کولکارنــی«، ســخنگوی  »روپلــی  دکتر 
دندانپزشــکی آمریکا می گوید پاگوفــاژی )تمایل 
مکرر به خوردن یخ( نســبت بــه پیکا کمتر جدی 
است و می تواند با کمبود آهن در بدن مرتبط باشد. 
البته دلایل این ارتباط هنوز شــناخته نشده اما در 
پژوهش ها مشــاهده و مطالعه شده است.البته باید 
توجه داشت همه کسانی که یخ می جوند، الزاما به 
پاگوفاژی یا سایر اختالات روانی مبتا نیستند اما 
جویدن یخ در هر صورت به دندان ها آسیب می زند 
و برخی دندانپزشکان در این مورد هشدار می دهند.

چرا برخی افراد یخ می جوند؟

بــه جز تعداد کمــی از افراد که بــه دلیل اختال 
پاگوفــاژی ولع جویدن یــخ دارنــد، اغلب مردم 
به دلایل دیگــری یخ می جوند. دکتــر کولکارنی 
می گویــد برخی افراد صرفا برای اینکه دهانشــان 
بجنبد، ســراغ جویــدن یخ می رونــد یعنی همان 
کاربرد آدامس را برایشــان دارد. برای برخی دیگر 
جویدن یخ، التهاب های دهــان مانند تورم زبان را 
تســکین می دهد یا اینکه می تواند خشکی دهان را 
رفع کند یا کاهش دهد. گاهی هم یک روش  ترک 
سیگار اســت زیرا به فرد امکان می دهد بر چیزی 
جز ســیگار متمرکز باشد. جویدن یخ می تواند یک 
راهکار مقابله با اســترس یا اضطراب هم به شمار 
رود.دکتــر »ناتالی پترســون«، متخصص جراحی 
دندان می افزاید: برخی از مردم حتی حواسشــان 
نیســت کــه ایــن کار را می کنند. عــده ای بدون 
اینکه فکر کنند، یخ باقی مانده در نوشیدنی شــان 

را می جونــد. برخی هم حس خنکــی یخ یا حس 
خرت خرت کردن یخ موقع جویدن را دوست دارند 
امــا اگر جویــدن یخ به عادت تبدیل شــود، ترک 
آن دشوار اســت.حتی برخی افراد باورهایی اشتباه 
درباره جویدن یخ دارند و فکر می کنند که این کار 
مفید اســت. کولکاری می گوید: شاید تعجب کنید 
اما برخی واقعا فکر می کنند جویدن یخ خوب است. 
این به دلیل مطالعه ای کوچک در سال ۲۰۱۴ است 
که نشان داد افرادی که یخ می خوردند احتمالا به 
دلیل انقباض جریان هــای خونی و افزایش جریان 
خون به مغز عملکرد بهتری در آزمون ها دارند. اما 

این نتایج از طریق تحقیقات تکمیلی تایید نشد.
او توضیــح داد کــه بــه احتمــال زیــاد یــخ به 
شرکت کنندگان کمک می کرد هوشیاری بیشتری 
داشــته باشــند همانطور که میان وعده یا جویدن 

آدامس هم همین کار را می کند.

برای لذت  بردن از این حس خنکی بهتر اســت به 
جای جویدن یخ، آن را تا آب  شدن کامل در دهان 

نگه دارید.
ë آیا جویدن یخ برای دندان ها مضر است؟

بــه گــزارش ایندیپندنت، متخصصــان می گویند 
صرف نظــر از دلیــل ایــن کار، جویــدن یخ برای 
دندان ها خوب نیســت و عواقب منفــی آن مانند 
جویدن غذای ســفت یا هر چیز سفت دیگر است. 
یکی از این خطرات شکســتن دندان ها اســت که 
هزینه بالای ترمیم را روی دســت فرد می گذارد و 
گاه میتواند به کشیدن دندان و ایمپلنت ختم شود.

از دیگــر خطرات جویــدن یخ وارد کردن فشــار 
بــر مینای دندان اســت. مینای دنــدان از هزاران 
کریستال میکروسکوپی تشکیل شده است. یخ هم 
نوعی کریستال اســت، بنابراین وقتی دو کریستال 
را با قدرت به هم فشــار دهید، یکی از آن ها از بین 
می رود. دندان هایی هم کــه روکش دارند، ممکن 

است تحت تاثیر سرمای یخ آسیب ببینند. 

 محکومیت ۴ باشگاه دیگر لیگ برتری

چرا برخی افراد تمایل زیادی به جویدن یخ دارند؟

آگهی مفقودی
اینجانب حیدر کوچری ورزقانی مالك خودرو پژو 405GLX-XU7 به شماره 
  124K1071062و به شماره موتورNAAM01CE2HK590385 شاسي
به علت فقدان اسناد فروش تقاضاي رونوشت المثني مذكور را نموده ام.لذا چنانچه 
هركس ادعایي در مورد خودروي مذكور دارد ظرف 10 روز به دفتر حقوقي شركت 
ایران خودرو واقع در كیلومتر 14جاده مخصوص تهران كرج شهرك پیكانشهر 
ساختمان سمند طبقه 1 مراجعه نماید. بدیهي است پس از انقضاي مهلت مزبور 

طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

آگهی مفقودی
شناسنامه مالکیت سواری هاچ بک ام وی ام تیپ PRO-MT X22 مدل 1402 به رنگ سفید به شماره 
شاسی  شماره  به   MVME4G15CBMR020436 موتور  شماره  به  99-ایران76  ج   721 پلاک 
NATFBAAC5P1014555 متعلق به ربابه محمدی محسن آباد مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی تحدیدحدوداختصاصی 
نظربه اینکه هیئت اختلاف مستقردرثبت گناوه مالکیت به تصرفات مفروزی ومالکانه خانم طلا خرمی 
خواه رانسبت به شش دانگ عرصه واعیان یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت 60000مترمربع 
پلاک 912واقع درقریه پوزگاه گناوه بخش 6بوشهرکه جهت آن پلاک 912/742منظورگردیده 
موضوع  واگهی  1402/10/30تاییدنموده  140260324001006978مورخ  شماره  برابررای 
ماده3وماده13آیین نامه ی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی ساختمانهای فاقدسندرسمی 
وقانون ثبت نیزمنتشر گردیده لذااگهی تحدید حدوداختصاصی ان به استناد مادتین 14و15قانون 
ثبت وتبصره ذیل ماده13قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان فاقدسندرسمی 
جهت قسمت مورد تصرف خانم طلاخرمی خواه منتشر وبه اطلاع متصرف نامبرده ومجاورین 
وصاحبان حقوق ارتفاقی می رساند که عملیات تحدیدی درصبح مورخ 1403/4/10درمحل شروع 
به عمل خواهدامد لذابدینوسیله ازمتصرف نامبرده ومجاورین دعوت می شود دروقت تعیین شده 
فوق درمحل وقوع ملک حضوریابند واخواهی نسبت به حدود ارتفاعی برابرماده 20قانون ثبت 
ازتاریخ تنظیم صورت جلسه تحدید حدود به مدت 30روزپذیرفته می شود معترضین نسبت به 
حدود وحقوق ارتفاقی مکلفن مطابق تبصره ماده ی 86آیین نامه قانون ثبت وتبصره 2ماده واحده 
قانو تعیین تکلیف پرونده معترضین ثبتی مصوب 73/03/25ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم 
اعتراض کتبی به اداره ثبت دادخواست به مراجع قضائی محل وقوع ملک تسلیم وتصدیق گواهی 
به جریان دعوی رابه جهت ضبط درپرونده ازدادگاه مربوط به اخذ وبه ثبت تسلیم نمایندوالاحق 
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آگهی تحدیدحدوداختصاصی 
نظربه اینکه هیئت اختلاف مستقردرثبت گناوه مالکیت به تصرفات مفروزی ومالکانه آقای محمد 
احمدی رانسبت به شش دانگ عرصه واعیان یک باب خانه به مساحت 268/58مترمربع پلاک 
917واقع درامامزاده گناوه بخش 6بوشهر که جهت ان پلاک 917/10620منظورگردیده برابررای 
شماره 140360324001007630مورخ 1402/11/28تاییدنموده واگهی موضوع ماده 3وماده 
13آیین نامه ی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی ساختمانهای فاقدسندرسمی وقانون 
ثبت نیزمنتشر گردیده لذااگهی تحدیدحدوداختصاصی ان به استنادمادتین 14و15قانون ثبت 
وتبصره ذیل ماده 13قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان فاقدسندرسمی جهت 
قسمت موردتصرف اقای محمد احمدی منتشر وبه اطلاع متصرف نامبرده ومجاورین وصاحبان 
حقوق ارتفاقی می رساند که عملیات تحدیدی درصبح مورخ 1403/04/10درمحل شروع به 
عمل خواهدامد لذابدینوسیله ازمتصرف نامبرده ومجاورین دعوت می شوددر وقت تعیین شده 
فوق درمحل وقوع ملک حضوریابند واخواهی نسبت به حدود ارتفاعی برابرماده 20قانون ثبت 
ازتاریخ تنظیم صورت جلسه تحدیدحدودبه مدت 30روزپذیرفته می شود معترضین نسبت به 
حدود وحقوق ارتفاقی مکلفن مطابق تبصره ماده ی 86آیین نامه قانون ثبت وتبصره 2ماده واحده 
قانون تعیین تکلیف پرونده معترضین ثبتی مصوب 73/03/25ظرف مدت یک ماه ازتاریخ تسلیم 
اعتراض کتبی به اداره ثبت دادخواست به مراجع قضائی محل وقوع ملک تسلیم وتصدیق گواهی 
به جریان دعوی رابه جهت ضبط درپرونده ازدادگاه مربوط به اخذوبه ثبت تسلیم نمایند والاحق 
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تدبیر دولت سیزدهم درمورد خصوصی سازی سرخابی هاتدبیر دولت سیزدهم درمورد خصوصی سازی سرخابی ها

میگرن یکی از انواع سردردهاست که افراد 
زیادی را تحــت تاثیر قرار می دهد. این نوع 
ســردرد معمولا به صورت ضربانی یا کوبنده 
ظاهر می شود و با علایمی مانند حالت تهوع 
یا استفراغ و حساسیت به نور و صدا همراه 

است.  

افــراد مبتا به میگــرن گاه با مشــکات مختلف 
سامت روان مانند افســردگی، اضطراب و اختال 

اضطراب پس از سانحه هم مواجه  هستند.
کارشناسان در این مطالعه جدید خاطر نشان کردند 
که دفعات و شــدت میگرن در میــان آمریکایی ها 
افزایش پیدا کرده و این پرســش را پیش آورده که 

آیا تغییرات اقلیمی می تواند دلیل آن باشد؟
نتایــج تحقیقات جدید نیز حاکی از آن اســت که 
اگرچه تعداد افراد مبتا به میگرن در ایالات متحده 
طی ۳۰ ســال گذشــته ثابت مانده امــا تاثیر این 
عارضه بر زندگی و فعالیت های روزانه  حادتر شده و 
با غیبت افراد در فعالیت های اجتماعی و  بهره وری 
کمتــر در مدارس و محیط هــای کاری همراه بوده 
اســت. متخصصان با تجزیــه و تحلیل ۱۱ مطالعه 
روی بزرگسالان ایالات متحده بین سال های ۱۹۸۹ 
تــا ۲۰۱۸ میــادی در زمینه هر دو نــوع میگرن 
دوره ای و مزمن دریافتند شــیوع میگرن طی ســه 
دهه ثابت مانده اما نمرات مرتبط با مقیاس ارزیابی 

»ناتوان کنندگــی میگرن« که تاثیــر میگرن را بر 
فعالیت های روزانه افراد اندازه گیری می کند از سال 
۲۰۰۴ بــه بعد از ۲۲ درصد به ۴۲.۴ درصد افزایش 
ناتوان کنندگی نشان دهنده  این نمرات  یافته است. 
شــدت میگرن اســت. به گفته دکتر »تیموتی ایو 
کالینز«، رئیس بخش سردرد در واحد عصب شناسی 
مرکز پزشکی دانشگاه دوک در کارولینای شمالی، 
میگرن باعث می شــود افــراد در محیط تحصیل و 
کار بهره وری کمتری داشته باشند، در فعالیت های 
اجتماعی و تفریحی کمتری شرکت کنند و کارهای 
کمتری در خانه انجام دهند، زیرا میگرن به دفعات 

بیشــتر و شــدیدتر بروز می کند. البته متخصصان 
معتقدند از آنجا که آگاهی اجتماعی درباره عارضه 
میگرن بیشــتر شــده و تصــورات اجتماعی منفی 
درباره ناتوانی ناشــی از این عارضه و انگ بودن آن 
کاهش یافته اســت، آثار ناخوشایند و ناتوان کننده 
میگــرن در محیــط کار و تحصیل بیشــتر دیده و 
گزارش می شود. آنها تغییرات اقلیمی را هم از دیگر 
عوامل موثــر بر این عارضه می داننــد و می گویند 
بحران هــای آب وهوایی نامنظم و شــدید از جمله 
محرک های شناخته شده در بیماری میگرن  هستند 
و با توجه به اینکه رویدادهای اقلیمی شــدید مانند 

طوفان ها، بیشتر و شدیدتر شــده اند، می توانند در 
افزایش حمات میگرنی و شــدت آنها نقش داشته 
باشــند. بنا بر اعام کلینیک مایو، تغییرات اقلیمی 
احتمالا با برهم زدن تعادل مواد شــیمیایی در مغز 
مانند ســروتونین، باعث میگرن می شوند. نور زیاد 
خورشــید، گرما یا سرمای شدید، تشعشع شدید و 

رطوبت بالا از جمله محرک های اقلیمی  هستند.
متخصصان در انگلیس هم هشدار داده اند که بحران 
تغییرات اقلیمی و نوســان های دمایی، بیماری های 
مغــز و اعصاب مانند ســکته مغــزی، زوال عقل و 
اسکیزوفرنی را تشدید می کند و بر شدت، دفعات و 

مدت زمان میگرن هم تاثیرگذار است.
به گزارش ایندیپندنت، درمــان بیماری میگرن با 
توجه به سوابق پزشــکی بیمار، سایر داروهایی که 
مصــرف می کند و همچنین ترجیح شــخصی فرد 
مبتا، متغیر اســت. به گفتــه متخصصان، درمان 
نامناســب یکی از عوامل خطر اصلــی در افزایش 
شــدت میگرن و دفعات حمات میگرنی است. بر 

همین اساس، مراجعه به متخصص ضرورت دارد.
البتــه می توان با انجام دادن برخی کارها به کاهش 
شدت و دفعات این سردرد کمک کرد.  نوشیدن آب 
کافی، داشــتن خواب باکیفیــت و کافی، پیروی از 
رژیم غذایی سالم و حذف  نکردن وعده های غذایی 
و همچنین دوری از فشــارهای عاطفی در کاهش و 

بهبود این عارضه موثرند. 

سلامت

چرا سردردهای میگرنی شدیدتر و بیشتر شده اند؟
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یکشنبه 13 خرداد ماه 1403 
نفت و انرژیشماره 1555

آگهی مفقودی
برگ سبز )شناســنامه( و ســند کمپانی خودروی سواری 
سیســتم پژو مدل 1386 به شــماره پــاک 558 س 54 
ایران 31 و شماره موتور 12686001198 و شماره شاسی 
51002281 مفقــود گردیده و از درجه اعتبار ســاقط می 

باشد.

اداره ها و دستگاه های اجرایی کشور به موجب قانون موظف 
هستند در سال ۱۴۰۳ میزان ۵ درصد از برق مصرفی خود را 
از طریق انرژی های تجدیدپذیر و بورس انرژی تامین کنند.

در شــرایط کنونی استفاده از انرژی های تجدیدپذیر با هدف 
کمک به حفظ محیط زیســت و کاهش مصرف سوخت های 
فســیلی، به یک الزام جهانی تبدیل شــده است و به همین 
دلیل وزارت نیرو تاش دارد تــا در قالب برنامه های متنوع 
نســبت به افزایش ســهم انرژی های تجدیدپذیر در ســبد 

مصرف برق کشور اقدام کند.
 مشــترکان پرمصرفی که لازم اســت در راستای حمایت از 
اقتصاد انرژی های تجدیدپذیر و تأمین بخشی از برق مصرفی 
خــود اقدام به خرید و یا تولید انرژی تجدیدپذیر کنند، باید 
به اداره ها و دســتگاه های اجرایی موضوع ماده ۵ اشاره کرد، 
بخش بســیار مهمی که در اوج بار مصرف چیزی حدود ۲۰ 
درصد از مصرف برق کشــور را به خود اختصاص می دهند و 
در صورت ســوق داده شدن به ســمت تأمین برق از طریق 
نیروگاه های تجدیدپذیر، نقش مهمی در حفظ پایداری شبکه 
سراسری و استمرار خدمات پایدار به مردم ایفا خواهند کرد.
تمام دســتگاه های اجرایی موضوع ماده )۵( قانون خدمات 
کشــوری با هدف تحقــق این هدف مهم موظف شــدند از 
ابتدای ســال جاری ۵ درصد از برق مصرفی خود را از طریق 
انرژی های تجدیدپذیر و پاک، تأمین کنند و این میزان را در 

مدت ۴ سال تا ۲۰ درصد )سالانه ۵ درصد( افزایش دهند.
بر اساس این گزارش به منظور اجرایی شدن ماده ۸ مصوبه 

شورای عالی کشور، رویه اجرایی تأمین حداقل ۲۰ درصد برق 
مصرفی مشترکان مشمول از طریق انرژی های تجدیدپذیر و 
پاک توســط وزیر نیرو اباغ شــده است و در صورت رعایت 
نشدن این موضوع، انرژی مصرفی این مشترکان متناسب با 
درصد مربوط بر اســاس حداکثر نرخ تابلوی برق سبز بورس 

انرژی در قبض برق این مشترکان محاسبه خواهد شد.
در واقــع اگر اداره ای بنا به هر دلیلی اقدام به خرید ۵ درصد 
برق مصرفی خود در ســال جاری از انرژی های تجدیدپذیر 
و بــورس انرژی اقدام نکند، شــرکت های توزیع نیروی برق 
نســبت به خرید ۵ درصد سهم تجدیدپذیر آن ها اقدام و در 

صورتحساب آن اداره اعمال خواهند کرد.
این گزارش اضافه می کند، مشــترکان مشــمول این قانون 
می توانند تمام و یا بخشــی از برق مصرفی خود را به یکی از 
روش ها شامل ســاخت نیروگاه های تجدیدپذیر و پاک برای 
هر یک از ساختمان های مشــترکان مشمول و یا به صورت 
تجمیعی برای چندین ســاختمان، خریداری از تابلوی برق 
ســبز به صورت فیزیکی یا گواهی برق تجدیدپذیر و انعقاد 
قرارداد دوجانبه با نیروگاه تجدیدپذیر در چارچوب قوانین و 

مقررات جاری تأمین کنند.
همان طور که اشــاره شــد در صورت عدم اجــرای قانون، 
شرکت های توزیع به نمایندگی از این اداره ها نسبت به خرید 
برق از بورس اقدام می کننــد و هزینه آن را معادل حداکثر 
نرخ برق تابلو سبز بورس انرژی در صورتحساب آن ها اعمال 

خواهند کرد.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی از گام های پایانی بومی سازی کاتالیست های 
صنعت پتروشیمی خبر داد و گفت: از این پس بسیاری از نیاز های صنعت به کاتالیست 
از داخل کشــور تأمین می شود.مرتضی شــاهمیرزایی، مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی گفت: صنعت پتروشــیمی ایران با توجه به ظرفیت ها و زیرساخت های 

مطلوب در مسیر رشد و پیشرفت قرار گرفته است.
وی با اشــاره به برنامه راهبردی دولت بر توسعه دریا محور افزود: صنعت ارزش آفرین 
پتروشیمی در کرانه های خلیج فارس و دریای عمان در حال توسعه است و با اجرایی 
شــدن چند طرح مهم و راهبردی با هدف تکمیل زنجیره ارزش در مناطق عسلویه، 
سیراف، کنگان، انرژی بر پارسیان و لامرد شاهد تحول در صنعت، متنوع تر شدن سبد 

محصولات پتروشیمی، رشد اقتصادی و ایجاد اشتغال در منطقه خواهیم بود.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به ورود فاز نخست نیروگاه نگین 
مکران به مدار تولید تا پایان سال ۱۴۰۳، گفت: منطقه جاسک نیز با توجه به موقعیت 
جغرافیایی خود دارای چشم انداز بسیار خوبی برای توسعه متوازن صنعت پتروشیمی 
است و سواحل مکران نیز می توانند میزبانی مطمئن برای طرح های پتروشیمی باشند.

ë داخلی سازی نیاز های صنعت
شــاهمیرزایی ادامه داد: باید با عزمی جدی به ســوی داخلی سازی نیاز های صنعت 
حرکــت کنیم و از وابســتگی به خارج بی نیاز شــویم و در تأمیــن نیاز های صنعت 

پتروشیمی به توان داخلی تکیه کنیم.
وی تأکیــد کرد: هم اکنون ۵۵۰ گرید انواع محصولات پتروشــیمی در کشــور تولید 
می شــود و با ســرمایه گذاری های تازه، ظرفیت تولید انواع محصولات پتروشیمیایی 
رشد می کند و افزون بر تأمین نیاز های داخلی شاهد جهش در صادرات خواهیم بود.

وزیر نیرو برنامه های تامیــن برق پایدار تمامی 
بخش های مصرفی کشــور در تابستان ١۴0٣ و 
دوره اوج بار را تشریح کرد و از اجرای فراخوان 
۳۰۰ درجه »با انرژی« برای مشارکت همگانی در 

مدیریت مصرف برق خبر داد. 

"علی اکبر محرابیان" گفت: با گرم شدن هوا مصرف 
انرژی به شــدت در حال رشد اســت به طوری که 
در هفته گذشــته بیش از 600 مــگاوات به میزان 
مصرف برق کشور افزوده شــد و در هفته پیش رو 
و در ادامه نیز هزاران مگاوات به میزان مصرف برق 

افزوده خواهد شد.
وزیر نیرو در این زمینه افــزود: به منظور مدیریت 
این شــرایط از ابتدا دو برنامه مهم در دســتور کار 
وزارت نیــرو قرار گرفت که توســعه نیروگاه ها جزو 
برنامه اول محسوب می شود. از ابتدای فعالیت دولت 
ســیزدهم بیش از 9000 مگاوات به ظرفیت تولید 
برق کشــور افزوده شــد و بیش از 20 هزارمگاوات  
نیروگاه در دســت ساخت اســت که نیمی از آن را 
نیــروگاه های حرارتی و نیمی دیگر را نیروگاه های 
تجدیدپذیر)عمدتــا نیــروگاه خورشــیدی و بعضا 

نیروگاه بادی( تشکیل می دهد.
وی مدیریــت مصــرف را بخش دیگــری از برنامه 
هــا عنوان کرد و افزود: طــی برنامه هایی مدون در 
بخش های مختلــف، مصرف به گونــه ای مدیریت 
می شــود که حداکثر انرژی با رعایت ســاعت های 

اوج، دریافت شود.
محرابیان با بیان اینکــه صنایع کوچک و کارگاهی 
حدود 90 درصد صنایع را شــامل می شــود، گفت: 
بــرای این صنایــع در حوزه تامین بــرق هیچ گونه 

محدودیتی لحاظ نشده است و می توانند به راحتی 
از برق استفاده و به تولید محصولات خود بپردازند. 
نکته اینکه میزان اشتغال در این صنایع بسیار قابل 

توجه است.
وزیر نیرو یادآور شــد: صنایع متوســط که عمدتا 
صنایع واقع در شهرک های صنعتی است؛ برای این 
دســت از صنایع فقط روز تعطیل محدودیت درنظر 
گرفته شــده اســت و طی 6 روز هفته می توانند به 
صورت شبانه روزی تولید داشته باشند و محدودیتی 

در این ایام نخواهند داشت.
وی در این زمینه تصریح کرد: اما حدود 700 واحد 
صنعتی بزرگ در کشور وجود دارد که عمدتا صنایع 
فولادی، مس، آلومینیوم، سیمان را تشکیل می دهد 
و برای این دســت از صنایع برنامه ریزی شــده در 

ساعت های اوج بار مصارفشان کاهش و در ساعات 
غیر اوج انرژی بیشــتری را دریافــت و برنامه های 

تولید خود را عملیاتی کنند.
محرابیان یادآور شــد: در زمســتان ســال گذشته 
و در دو ماهه ابتدای ســال جــاری، میزان مصرف 
برق صنایع بزرگ کشــور 15 درصد رشــد یافت. 
این صنایع با اســتفاده از ظرفیت برق بدون اعمال 
هیچ گونه محدودیتی تولیدات خود را افزایش دادند 

و خود را برای شرایط پیش رو آماده کردند.
وزیر نیرو در ادامه سخنان خود به مدیریت مصرف 
برق در بخــش اداری پرداخــت و گفت: مهم ترین 
برنامه وزارت نیرو در این زمینه ســاعت کار ادارات 
است که بر اساس مصوبه هیئت دولت از 15 خرداد 
ماه ساعت کار ادارات از 6 صبح تا 13 خواهد بود و 

از این طریق مدیریت مصرف صورت می گیرد، البته 
در کنار آن باید در مصارف سرمایشی نیز ماحظات 
صــورت گیرد و دمای محیط روی دمای آســایش 

یعنی 24 درجه تنظیم کنند.
وی بــه برنامه های پیش بینی شــده برای مدیریت 
مصــرف در بخش خانگی نیز اشــاره و اظهار کرد: 
طی دو ســال سابقه پاداش صرفه جویی را داریم که 
با اســتفاده از این ظرفیت مردم همکاری بسیاری 
خوبی داشتند به طوری که سال گذشته بیش از 40 
درصد مشــترکان خانگی با استفاده ظرفیت پاداش 

صرفه جویی، مصارف خود را کاهش دادند.
به گفته محرابیان؛ این تجربه باعث شــد که امسال 

نیز برنامه های پیشین گسترش داده شود.
وزیــر نیرو در این باره افزود: بر این اســاس قبوض 
برق مشــترکان خانگی که اقدام به کاهش مصرف 
می کنند شامل تخفیف و حتی ممکن است رایگان 
شــود. این ظرفیت و امکان مشارکت مشترکان در 
این طرح است.وی اضافه کرد: همچنین پویش »با 
انرژی« برنامه دیگری اســت که در نظر گرفته شده 
اســت؛ افرادی که در مصرف برق صرفه جویی کنند 
در قرعه کشی شرکت داده می شوند و جوایز متنوع 
دریافــت خواهند کرد که شــامل کالاهای خانگی، 
بسته های اینترنت، دوچرخه، کالاهای الکترونیک و 

100 ها خودرو می شود.
محرابیان گفت: روش های مختلفی برای مشــارکت 
افراد در این پویش پیش بینی شــده است به طوری 
کــه برای همــه افــراد پیامک این پویش ارســال 
می شــود. این تبلیغات به صورت 360 درجه است 
به ایــن معنا که تبلیغات در محیط، فضای مجازی، 

سطوح شهری و رسانه ها صورت می گیرد.

گام های پایانی بومی سازیتامین 5 درصد از برق مصرفی از طریق انرژی های تجدیدپذیر
 کاتالیست های صنعت پتروشیمی 

جهت جلوگیری از خاموشی در فصل گرما؛

به منظور صرفه جویی در مصرف انرژی:جایزه به افراد صرفه جودر مصرف انرژی

کار ساعت ادارات از میانه خرداد  تغییر 
مهم ترین برنامه وزارت نیرو در این زمینه ساعت کار ادارات است که بر اساس 
مصوبه هیئت دولت از ۱۵ خرداد ماه ساعت کار ادارات از ۶ صبح تا ۱۳ خواهد 
بــود و از این طریق مدیریت مصرف صورت می گیــرد، البته در کنار آن باید 
در مصارف سرمایشــی نیز ماحظات صورت گیرد و دمای محیط روی دمای 
آســایش یعنی ۲۴ درجه تنظیم کنند. علی اکبر مجرابیان اظهار داشــت: در 
زمســتان سال گذشته و در دو ماهه ابتدای ســال جاری، میزان مصرف برق 
صنایع بزرگ کشور ۱۵ درصد رشد یافت. این صنایع با استفاده از ظرفیت برق 
بدون اعمال هیچ گونه محدودیتی تولیدات خود را افزایش دادند و خود را برای 
شرایط پیش رو آماده کردند.وی افزود: مهم ترین برنامه وزارت نیرو در این زمینه 
ساعت کار ادارات است که بر اساس مصوبه هیئت دولت از ۱۵ خرداد ماه ساعت 
کار ادارات از ۶ صبــح تا ۱۳ خواهد بود و از این طریق مدیریت مصرف صورت 
می گیرد، البته در کنار آن باید در مصارف سرمایشی نیز ماحظات صورت گیرد 
و دمای محیط روی دمای آسایش یعنی ۲۴ درجه تنظیم کنند.وزیر نیرو تاکید 
کرد: به برنامه های پیش بینی شده برای مدیریت مصرف در بخش خانگی نیز 
اشاره و اظهار کرد: طی دو سال سابقه پاداش صرفه جویی را داریم که با استفاده 
از این ظرفیت مردم همکاری بسیاری خوبی داشتند به طوری که سال گذشته 
بیش از ۴۰ درصد مشــترکان خانگی با استفاده ظرفیت پاداش صرفه جویی، 

مصارف خود را کاهش دادند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

گاز پیشران رشد اقتصادی نفت و 

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: همه بخش های اقتصادی از رشد مطلوبی 
برخوردارند، اما به طور خاص، بخش نفت و گاز پیشــران رشد اقتصادی بوده و 
نسبت به بخش های دیگر رشد بالاتری داشته است.داود منظور درباره عملکرد 
اقتصادی دولت ســیزدهم بیان کرد: سازمان برنامه در همه دولت ها به عنوان 
نقطه کانونی عمل می کند و نخ تســبیح فعالیت همه دستگاه هاست. اگر این 
ســازمان وظایف خود را به موقع انجام دهد، طبیعتاً دســتگاه ها هم می توانند 
بــه مأموریت های خود عمل کنند.وی افزود: البتــه کارکرد متغیرهای کان 
اقتصادی به اصطاح فقط ناظر بر عملکرد بودجه دولت نیســت، بلکه حاصل 
کارکردهای مجموعه فعالان اقتصادی در بخش دولتی و غیردولتی، نهادهای 
عمومی است که حاصل آن را در رشد اقتصادی می بینیم. دستگاه های دولتی 
در عمل پشتیبانی کننده رشد اقتصادی هستند و سازمان برنامه و بودجه هم 
طبق مأموریت خودش راهبر توســعه و پیشرفت کشور است. به  عبارت دیگر، 
سازمان برنامه در برنامه های پنج ساله ای که تدوین می کند فقط ناظر به دولت 
برنامه ریــزی نمی کند، بلکه برنامه مربوط به کل بخش های اقتصادی اســت.

رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه حاصل کارکرد اقتصاد در این سه 
سال دولت سیزدهم قابل دفاع است، گفت: آمارها نشان می دهد عملکرد پولی 
در دولت سیزدهم بســیار منظم تر از قبل بوده و در این دولت، افزون بر رشد 
اقتصادی بالا، تورم کمتری نیز ثبت شده است.منظور گفت: رشد اقتصادی در 
سال ۱۴۰۰، طبق گزارش مرکز آمار، ۵.۵درصد بود و در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 
هم به ترتیب ۵ و ۵.۷ درصد رشــد کرد؛ یعنی سه سال رشد بالای ۵درصد را 
تجربه کردیم، درحالی که در دهه ۹۰ میانگین رشد هر سال کمتر از یک درصد 
و به طور متوسط ۰.۷درصد بوده است.وی تصریح کرد: همه بخش های اقتصادی 
رشــد مطلوبی را نشان دادند، اما به طور خاص، بخش نفت و گاز پیشران رشد 
اقتصادی بوده و نسبت به بخش های دیگر رشد بالاتری داشته است؛ برای نمونه، 
حدود کمتر از نیمی از رشد اقتصادی سال گذشته مربوط به بخش نفت و گاز 
بود.رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه در سال گذشته تعداد طرح ها 
و پروژه هایی که به بهره برداری رســید بالغ بر ۱۰۰۰ پروژه بود، گفت: یکی از 
ابتکارها این است که طرح های دولتی را به صورت مشارکتی اجرا کنیم، اما چون 
طرح های دولتی اغلب جذابیت مالی زیادی ندارد، پاسخ گوی بازده مناسب برای 
سرمایه گذار نیست و استقبال چندانی از آن ها نمی شود، البته از برخی از طرح ها 

هم استقبال درخور توجهی شده است.

مدیرعامل هیات مدیره شرکت پالایش نفت تهران اعلام کرد:

کیفیت  پیشرفت ۷۷ درصدی پروژه افزایش 
بنزین پالایشگاه تهران

 
مدیرعامل هیات مدیره شرکت پالایش نفت تهران گفت: پالایشگاه تهران در 
پروژه افزایش کیفیت بنزین »CCR« و احداث پست ۶۳ کیلوولتی پالایشگاه 
پیشــرفت ۷۷ درصدی دارد. محســن ایران زاده و هیات همــراه در بازدید از 
پروژه هــای افزایش کیفیت بنزین »CCR« و احداث پســت ۶۳ کیلوولتی 
پالایشگاه تهران افزود: پروژه افزایش کیفیت بنزین شرکت پالایش نفت تهران 
اکنون ۷۷ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.وی در این بازدید ضمن آگاهی میدانی 
از فرآیند پیشــرفت پروژه ها و فرآیند نصب تجهیزات، ادوات و سیستم کابل 
کشــی، برق و ابزار دقیق، بر بهره برداری از مرحله نخست پروژه »CCR« که 
احداث واحد NHT (تصفیه هیدروژنی نفتای سنگین)با ظرفیت ۱۶ هزار بشکه 
 CCR در روز است، مطابق برنامه و در موعد برنامه ریزی شده، تاکید کرد.طرح
جزو طرح های زیســت محیطی شــرکت پالایش نفت تهران است که اجرای 
آن به منظور تامین ماحظات محیط زیســتی، دستیابی به تعالی سازمانی و 
رضایتمنــدی جامعه بوده و با بهره بــرداری از آن افزون بر ارتقای کیفیت کل 
بنزین تولیدی شــرکت، مقدار بنزین تولیدی مطابق با استاندارد EU-V (با 
عدد آرام سوزی ۹۱)، تا ۲۲ درصد افزایش می یابد.از سویی پروژه احداث پست 
۶۳ کیلو ولتی پالایشگاه تهران هم اکنون ۹۴ درصد پیشرفت فیزیکی دارد؛ این 
پروژه با هدف ایجاد پایداری در شبکه برق پالایشگاه، امکان اتصال برق تولیدی 
پالایشگاه به برق سراسری را ایجاد کرده و به تأمین برق مصرفی کشور در زمان 
اوج مصرف برق کشور کمک خواهد کرد که پیش بینی می شود پروژه احداث 

پست ۶۳ کیلوولتی پالایشگاه تهران، اواخر تیرماه امسال به بهره برداری برسد.

آمادگی نیروگاه های برق آبی

 برای تولید پایدار برق در تابستان
 

نیروگاه های برق آبی شــرکت آب نیرو که ۸۰ درصد برقابی های کشور را 
تشــکیل می دهند، برای تولید انرژی پاک و تجدیدپذیر در پیک مصرف 

تابستان در آمادگی کامل به سر می برند.
 شــرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران با صدور اطاعیه ای اعام کرد: 
"ســدها و نیروگاه های شرکت آب و نیرو همزمان با مهار سیاب، کنترل 
آب های ســطحی و جلوگیری از هدر رفت آب و توسعه صنایع مختلف 
و کشاورزی مناطق مختلف کشــور، با انجام بازرسی های فنی دوره ای و 
با آمادگی کامل به اســتقبال پیک مصرف تابســتان 1403 و تولید برق 

پایدار می روند.
از ابتدای ســال آبی جاری تاکنون بالغ بر 10 میلیارد متر مکعب آب وارد 
مخازن این سدها شده و عاوه بر ذخیره مناسب آب، به منظور مدیریت 
بهینه مخازن سدها، نزدیک به 3100 گیگاوات ساعت انرژی تجدیدپذیر 

و پاک تولید کرده اند.

خبر
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افقي :
 

1 - استوار، محکم عربی، راست و درست
2 - آبزی مفید

3 - مجازات شرعی، اندازهاز هم گسیخته
4 - هواپیمای روسیبلدر چین

5 - بدی كردن با كسی، بدیبرابر ومساوی
6 - پرنده ای با پاهای بلندآلت نشانه روی 

در اسلحه
7 - شــالوده و بنیاد، پایه و مبنا، ســنگ 
نازی  حــرف  هیتلــری،  آســیاب،حرف 
هانگهبان چماق به دست، نگهبان چماق 
نقره ای، ســاحش چماقی نقره ای رنگ 

است
8 - خرده سنگ، سنگریزهامیر، ایستگاه 

فضایی روسیه
9 - بلندی و بزرگی قدریازده، دو یار هم 

قد
10 - زغال افروخته

11 - مدافع صبا باطری

عمودي :
1 - باربر، حمان
2 - پرتابه ورزشی

3 - از بیماریهای پوستیپسوند شباهت
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یک تیر و دو نشان تجدیدپذیرهاجدول شماره621
روند کاهنده منابع انرژی های تجدیدناپذیر فسیلی سرعت استفاده 
از دیگــر ظرفیت ها مانند گرمایش خورشــید و وزش باد را برای 
تولید انرژی افزایش داده است، هم اکنون خانوارهای تحت پوشش 
نهادهای حمایتی می توانند با بهره گیری از وام های کم بهره اقدام 
به ایجاد این نیروگاه ها کنند، اما راه برای دیگر خانوارها نیز باز است 
و آنها نیز می توانند با سرمایه گذاری های شخصی وارد این صنعت 

شوند. 
ایران کشــوری غنی از ظرفیت های تولید انرژی  های تجدیدپذیر 
همچون باد و خورشــید است، برای اســتفاده هرچه بهتر از این 
موهبت خدادای باید گذر از ســوخت های فســیلی شتاب گیرد و 
خانوار ها به فکر راه اندازی و نصب نیروگاه های خورشــیدی باشند. 
نیروگاه های خورشیدی به عنوان یکی از منابع همیشگی و سازگار 
با محیط زیست برای تولید انرژی، نقش مهمی در توسعه پایدار و 

کاهش اثرات زیست محیطی ایفا می کنند. 
این نیروگاه ها، به ویژه در ابعاد کوچک مانند نیروگاه های خورشیدی 
۵ کیلوواتی، می تواننــد گزینه ای ایده آل برای تأمین بخشــی از 
نیاز های انرژی خانگی، کسب و کار های کوچک و حتی پروژه های 

کشاورزی باشند. 
در ایــران و بســیاری از نقاط جهان که ظرفیــت بالایی از تابش 
خورشید را دارند، سرمایه گذاری بر روی این فناوری نه تنها می تواند 
به کاهــش هزینه ها و رفع ناترازی انــرژی کمک کند بلکه نقش 
مهمی در درآمدزایی برای خانوار، صنایع و حتی راه اندازی کســب 
و کار های کوچک مقیاس دارد. ایران کشــوری غنی از انرژی  های 
تجدیدپذیر همچون باد و خورشید است، برای استفاده هرچه بهتر 
از این موهبت خدادای باید گذر از سوخت های فسیلی شتاب گیرد 
و خانوار ها به فکر راه اندازی و نصب نیروگاه های خورشیدی باشند. 
راه اندازی یک نیروگاه خورشیدی ۵ کیلوواتی نیاز به سرمایه گذاری 

اولیه برای خرید تجهیزات و نصب دارد. 



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقلال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
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در میان یک میلیــون و اندی محوطه و تپه 
باستانی سوراخ سوراخ شده، غارهای تاریخی 
و باستانی مظلوم واقع شــده اند، اطلاعات 
ارزشمند این غارها درحالی توسط سوداگران 
گنــج و حفاران غیرمجاز برای همیشــه از 
بین برده می شــود که در این غارها هیچگاه 
گنج و دفینه نبوده اســت. براســاس گفته 
انسان شناسان، بشر زمانی در غارها  دیرین 
سکونت می کرد که هنوز به فلز و آهن دست 
پیدا نکرده بود. بنابراین با حفاری غیرمجاز 
تنهــا اطلاعات تاریخی نابود می شــود که 
انسان  تاریک ترین دوره زیست  می توانست 

را آشکار کند.

حفاری های گســترده غیرمجاز تاریخی در ایران به 
قدری شــدت پیدا کرده و غیرقابل کنترل شده که 
دیگر زمان آنکه حفاران غیرمجاز شبانه با بیل و کلنگ 
به جان محوطه های و تپه های باستانی می افتادند، به 
سرآمده است. حالا سوداگران گنج در روشنی روز، با 
لودر و بیل مکانیکی، و با اعتماد به نفس بیشــتری، 
به سراغ تاریخ پرفراز و نشیب ایران می روند. با اینکه 
حجم تخریب محوطه ها و تپه های باستانی به دلیل 
حفاری های غیرمجاز بسیار گسترده است اما هنوز 
آماری از شدت تخریب محوطه ها موجود نیست. در 
این میان اما برخی غارهای باستانی ایران که تعداد 
آن ها نسبت به محوطه ها و تپه ها بسیار اندک است، 
بدون داشــتن گنج و دفینه، بیشترین آسیب را از 
سوی حفاران غیرمجاز دیده اند. »حامدوحدتی نسب« 
دیرین انسان شناس و باستان شناس پیش از تاریخ، 
کاوش های متعددی روی مهمترین غارهای باستانی 
ایران از جمله غار قلعــه کرد به عنوان قدیمی ترین 
ســکونتگاه بشــر در ایران داشته اســت. او به ایلنا 
می گوید: متاسفانه حفاران غیرمجاز تصور می کنند 
که مواد ارزشمند و فلزات گرانبها در غارها دفن شده 

است درحالی که این تصور کاما نادرست است. 
مدرس دانشــگاه تربیــت مدرس معتقد اســت: 
سوداگران گنج حتی کوچکترین اطاعاتی از توالی 

دوره هــای تاریخی ندارند و نمی دانند غارها در دوره 
پیش از تاریخ محل سکونت انسان بوده اند و در این 
دوره که مربوط به ۵ و ۶ هزار ســال قبل می شده، 
انسان هنوز به فلزات گرانبها دست پیدا نکرده است 
و جستجو در سودای گنج عما هیچ نتیجه ای ندارد 

جز اینکه لایه های تاریخی غار تخریب شود. 
زمانی کــه  متاســفانه  وحدتی نســب می گویــد: 
باستان شناســان به محوطه ها به خصوص غارهای 
باستانی می رسند با تخریب گسترده حفاری غیرمجاز 
مواجه می شود که نه تنها محیط زیست غار را تخریب 
کرده، که لایه های تاریخی را برای همیشــه از بین 
برده است و باستان شناسان عما نمی توانند کاری 
از پیش ببرند مثل فردی که جراحی بلد نیست اما 
شکم یک انســان دیگری را باز می کند و از پزشک 
می خواهــد که آن را ترمیم کند. باستان شناســان 
وقتی به محوطه غاری می رسند که در آن تخریب 
صورت گرفته تقریبا ۹۰ درصد از انرژی آن ها برای 
ساماندهی محوطه غار گرفته می شود، ساماندهی هم 
هرگز انجام نمی شــود چراکه وقتی مواد فرهنگی از 
لایه های خود جدا شــده اند دیگر نمی توان آن ها را 
ســرجای خود قرار داد و از آن ها اطاعات استخراج 

کرد. 
این مدرس دانشگاه با تاکید بر اینکه حجم وسیعی 
از اطاعات محققان و باستان شناسان برای بازسازی 
تاریخ ایــران صرفا به دلیل حفــاری غیرمجاز برای 
همیشه از بین می رود، ادامه می دهد: مهمترین کاری 

که یک باستان شــناس انجام می دهد این است که 
دوره هــای تاریخی را به دنبال هم توضیح می دهد و 
زمانی که با یک گودال بزرگ در وســط این دوره ها 
مواجه می شویم هزاران اطاعات مورد نیاز ما برای 
همیشــه از بین می رود و دســت پیدا کردن به آن 
غیرممکن می شود، اطاعاتی که می توانست تاریخ 
ایران را بازســای کند اما به دلیل سودای گنج افراد 
سودجو که هیچ آورده ای هم برای آن ها ندارد، برای 

همیشه نابود می شود. 
»فریدون بیگلــری«، باستان شــناس و متخصص 
پارینه سنگی است که از سال ۱۳۸۰ تاکنون در موزه 
ملی ایران مشــغول به کار وپژوهش است. بیگلری 
از دهــه ۱۳۷۰ تاکنون در مناطــق مختلف ایران 
پروژه های میدانی باستان شناسی متعددی را انجام 
داده اســت که از میان آن هــا می توان به کاوش در 
غار مرتاریک بیستون، غارهای قلعه بزی اصفهان، غار 
دربند رشی گیالن و پناهگاه دارای در کردستان اشاره 
کرد. این باستان شناس پارینه سنگی نیز به تخریب 
گسترده غارهای باستانی ایران تاکید دارد. به گفته 
بیگلری، متاسفانه تخریب حفاری غیرمجاز در غارهای 
تاریخی به دلیل دسترسی سخت و دورافتاده بودن 
بسیار گســترده و کنترل آن ها برای حفاظت بسیار 
سخت است. این درحالی است که موضوع حفاظت 
ایــن غارها از آنجا که هم جنبه تاریخی دارند و هم 
جنبه زیست محیطی دارد مربوط به دو ارگان وزارت 
میراث فرهنگی و سازمان محیط زیست می شود اما 
با این حال هیچ حفاظت درستی از آن ها نمی شود. 
درحالی که باستان شناســان پارینه سنگی در کنار 
متخصصین دیگر مثل دیرین انسانشناسان، باستان 
جانورشناســان و دیرین محیط شناسان با بررسی 
بقایای پرا کنده و محدودی مثل ابزارهای ســنگی، 
استخوانی و غیره، استخوان انسان و همینطور بقایای 
جانوران شکار شده، اجاق، بقایای گرده گیاهی، زغال، 
رسوب شناســی و غیره که در ســکونتگاههای این 
دوران در غارها، پناهگاههای صخرهای و محیط های 
بازحفظ شده اند، تاش می کنند به درک روشن تری 

از این دوران کم شناخته برسند.

میراث فرهنگی

نابودی اطلاعات تاریخی توسط قاچاقچیان عتیقه

تیشه سوداگران گنج بر ریشه میراث فرهنگی ایران
سفری به منطقه حفاظت شده پرور سمنان

منطقه حفاظت شده پرور، یکی از مقاصد طبیعت گردی و گردشگری 
بی نظیر در استان سمنان است. این منطقه با وسعتی زیبا و چشم نواز، 
دارای طبیعتی بکر و منحصر به فرد اســت که از تراکم جمعیت کمی 
برخوردار اســت و به عنوان یک پناهگاه طبیعــی برای انواع مختلفی 
از گونه های گیاهی و جانوری، شــناخته می شــود و توجه بسیاری از 
محققــان و عاقه مندان به طبیعت گردی و محیط زیســت را به خود 
جلب کرده است. همچنین این منطقه با دارابودن موقعیت جغرافیایی 
و شرایط آب وهوایی مناسب، به عنوان یک مکان منحصر به فرد برای 

مشاهده پدیده های طبیعی است. 

ë ویژگی های منطقه حفاظت شده پرور
منطقه پرور، شــباهت های زیادی بــا پارک ملی گلســتان دارد. در 
این منطقه، دشــت های پســت، تپه های ماهور، کوه ها و صخره های 
بلنــد، همراه با جنگل های پراکنــده و متراکم، در یک صحنه ترکیب 
شــده اند. گیاهان متنوعی در این منطقه یافت می شــوند که از جمله 
آن ها می توان به چمنزارها و دشــت های پر از گل تا درختان اورس در 
ارتفاعات اشاره کرد. پرور منطقه ای است که دو اکوسیستم متفاوت با 

هم تاقی می کنند و به آن اکوتون گفته می شود.
به زبان ســاده تر، زمانی که دو یا چند اقلیم و تنوع گیاهی و جانوری 
مختلف به هم می رسند، نقطه تاقی آن ها را اکوتون می نامند که غنی 
از شــگفتی ها و جاذبه های دیدنی هســتند. وجود هم زمان گونه های 
مختلــف گیاهــی و جانوری در دشــت ها، تپه ها، دامنه هــا، کوه ها و 
کوهســتان ها، این امر را تأیید می کند. همچنین پرور شامل سه زون 
امن حفاظتی اســت که شــامل صیدوا که منطقه دشتی پرور است، 
رودبارک با جنگل هایش و سرتنگه با صخره های بلند و تنگه های زیبا 

می شود.
این منطقه، به مساحت حدود ۶۴.۸۴۴ هکتار، از قسمت های مختلفی 
تشــکیل شــده و حیات وحش آن، به خصوص در قسمت شمالی، به 
دلیل قرارگرفتن در منطقه خزری و نزدیکی به دریای مازندران، بسیار 
غنی است. در قسمت شمالی، ارتفاعات چهارنو، سرم، لپی، شترگردن 
و لعلوم قرار دارند و در قسمت های جنوبی و میانی نیز ارتفاعاتی چون 
بلندو، کلورد، شاه مراد کوه، سفید خاک، کوشک، آب شرف، فینسک، 
طاجیم، چهل نو و سرطا هستند که ارتفاع کمتری نسبت به قسمت 

شمالی دارند.
همچنیــن این منطقه دره های بســیاری دارد کــه از جمله دره های 
شــناخته شــده آن می توان به دره عرب چــاه، دره رودبارک، خاکی 
دره، دره اســپیرو، سرخ کروج و خرند اشــاره کرد که هر کدام دارای 

جاذبه های خاص خود هستند.

سیری در ایران

نقد فیلم کاپیتان ساخته محمد حمزه ای

کودکانه کودکی دشوار و امید 

 رضا صائمی / گروه فرهنگ
محمــد حمزه ای در دومین فیلم خود هم ژانر تازه ای را تجربه می کند و به 
ســمت ســینمای کودک و نوجوان می رود و هم در خود این ژانر دست به 
تجربه متفاوتی زده و به میانجی بازنمایی زیست کودکان سرطانی، مخاطب 

را به تماشای جهان کودکانه ای می برد که کمتر به آن پرداخته شده بود.
جهانی که شــور و شــادی کودکانه اش بر درد و رنجی تراژیک بنا شده و با 
تکیه بر تجربه کودکی، راهی به رهایی می گشاید. عیسی )امیر حسین بیات( 
قهرمان این جهان کودکانه پررنج است که خودساختگی اش موجب شده تا 
غم فقدان مادر و دوری پدر را تاب بیاورد و غم بزرگ را به کار بزرگ تبدیل 
کند. میل او به کاپیتان شدن را می توان نمادی از همین همت بلند و اراده 
معطوف به کمال دانست و در نهایت این عشق به کاپیتانی را با شوق به ایثار 

و از خودگذشتگی تعویض کرده و به یک قهرمان اخاقی تبدیل شود.
 فارغ از سویه های سینمایی فیلم و ساختار روایی و بصری آن، ترسیم زیست-
جهان کودکان سرطانی و بازنمایی رنج و رویاهای آن ها، غم و شادی، رفاقت ها 
و رقابت ها و در نهایت زلالی و معصومیت آن ها در فیلم، بسیار شریف است 
و مخاطب را به جهانی جذاب و تماشایی می برد که نوعی کاتارسیس درونی 

را ممکن می کند.
فیلم سعی می کند مراقب باشد که فضای قصه را از فروغلتیدن در یک سانتی 
مانتالیسم اخاقی و ملودرامی اشک آور دورکند و در عین حال مخاطب را با 

دشواری های زیست کودکان بیماری گره بزند. 
کاپیتان در دل این فضای تراژیک که لوکیشن آن، محیط بیمارستانی است 
و شخصیت های آن کودکان سرطانی، اما امید به زندگی بر آن غالب می شود 
و عیســی، قهرمان اصلی فیلم محور و نماد این امیدبخشی است. او عاشق 
تیم ملی و کریم باقری است و امیدوار به کاپیتان تیم ملی شدن. عیسی این 
روحیه امیدبخش خود را به دیگران هم می بخشد. هم به کودکان هم سن و 

سال خود و هم به پدر نگران و مضطربش.
 او روحیه حمایتگر و مستقلی دارد. 

اوج این روحیه ایثارگرانه زمانی اســت که عیسی می خواهد دریا را نشان 
دختری بدهد که به تازگی به بیمارستان آمده و پدرش در دریا غرق شده. 
مــادر دختر به دلیل خاطره بدی که از دریا دارد از زمان مرگ همســرش 
هیچگاه به دریا نرفته و این حسرت در دل دختر مانده تا برای یک بار هم که 

شده با پدرش در دریا حرف بزند. 
حال، عیسی قهرمان و نجات بخش دختر شده تا او را به کنار دریا برساند و 
او را به آرزوی دلش برساند. نوع مواجهه والدین با کودک بیمار و اساسا رابطه 
کودک و والدین در یک معنای کلی، به خوبی در زیر متن فیلمنامه گنجانده 
شــده که در پس آن می توان شیوه های تربیتی صحیح را دید که کودکان 

مستقل پرورش می دهد را در رواتی دراماتیک صورت بندی می کند.

هنرهفتم

دکتر اله یاری، شهرداری باتجربه و فعال در استان تهران

یکی  فرهنگ  نوسازی سینما  و  بهسازی  پروژه 
از  یکی  و  مدیریت شهری  و  بنده  وعده های  از 
خواسته های مهم شهروندان بود که در دستور 
ارائه  بر  ما  تلاش  تمام  و  گرفت  قرار  ویژه  کار 
به  را  سینما  این  و  بود  باکیفیت ترین خروجی 
هنرمندان خوب شهر رباط کریم تقدیم می کنم.در 
راستای شعار رباط  کریم شهر آراستگی و نشاط 
شهروندی؛ در دو بخش ورزش و هنر متمرکز 
هستیم و به دنبال آن هستیم در گام دیگر توسعه 
و بازسازی این مجموعه با حمایت شورای اسلامی 
با اضافه کردن 4 سالن دیگر، از این مجموعه به 
عنوان پردیس سینمایی استفاده شود .این سینما 
که سال ها بدون استفاده رها شده بود طی ماه های 
اخیر و پس از انجام فرآیندهای قانونی، تامین اعتبار 
و انتخاب پیمانکار، عملیات بازسازی و نوسازی آن 
رباط   زیرنظر معاونت فنی و عمرانی شهرداری 
کریم آغاز شد تا سینمایی در خور شأن و جایگاه 
کهن شهر رباط  کریم و شهروندان آن آماده شود. 
این پروژه که با تاکید و نظارت مستمر دکتر اله یاری 
با مدرن ترین تجهیزات و شیوه ای بروز با اعتباری 
بالغ بر 180 میلیارد ریال بازسازی و تجهیز شد و 
امروز علاوه بر قابلیت بهره برداری سینمایی، برای 
اجرای نمایش و رویدادهای مختلف فرهنگی نیز 

قابل استفاده خواهد بود.

وعده شهردار رباط کریم برای ایجاد 
پردیس سینمایی فرهنگ

شهردار رباط کریم گفت : 54 پروژه عمرانی به ارزش 
 880 میلیارد تومان در ماه های آتی افتتاح خواهد شد
دکتر حمیدرضا اله یاری افزود: به حمدالله امروز 
می توانیم بگوییم هر وعده ای که داده شد اجرایی 
شده یا در حال اجراست و امروز با نگاه توسعه 
متوازن و توزیع عادلانه امکانات برای نخستین 
بار شهرداری در مناطق منفصل شهری در حال 
خدمات رسانی و اجرای پروژه است و 54 پروژه 
عمرانی به ارزش 880 میلیارد تومان در چند ماه 

آینده افتتاح و بهره برداری خواهند شد.

امروز 300    : کرد  تصریح  کریم  رباط  شهردار 
میلیارد تومان پروژه سرمایه گذاری و مشارکت 
بخش خصوصی نیز در شهر تعریف شده است و 
به دنبال آن هستیم در سال آینده نیز به میزان 
سرمایه گذاری  پروژه  شهرداری  سالانه  بودجه 
اولویت بندی  در  ما  شود.  اجرا  و  تعریف 
صورت گرفته در سایه حمایت شهروندان شریف 
در  مسئولان  تعامل  و  رباط کریم  خونگرم  و 
تلاش برای حل مشکلات شهر هستیم و انشالله 
نقش  مردم  لبان  بر  رضایت  لبخند  زودی   به 

ببندد.

دکتر اله یاری، شهرداری باتجربه 
و فعال  در استان تهران

استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
روحیه  به    : گفت  مراسم  این  در  نیز  تهران 
 همدلانه کار و تلاش در شهر رباط کریم افتخار 

می کنیم.
اقدامات  تمام  از  کرد:  تصریح  غراوی  مهندس 
خوب و ارزشمند شهردار محترم، اعضای شورای 
اسلامی، امام جمعه و فرماندار شهرستان تشکر 
می کنم و امیدوارم صمیمیت، همراهی و همدلی 
میان مسئولان و وفاق میان کارکنان شهرداری 

برای خدمت بیشتر به مردم تداوم داشته باشد.
وی تصریح کرد : آقای اله یاری یکی از شهرداران 
باتجربه، جوان و فعال استان تهران هستند که 
به دنبال تحقق وعده های خود به مردم هستند 
و 880 میلیارد تومان پروژه عمرانی در دست 
اقدام جای قدردانی دارد .  ما به این روحیه کار 
و تلاش در رباط کریم افتخار می کنیم و ما نیز 
در  توان  تمام  با  مردم  خدمتگذاران  عنوان  به 
طبق  انشالله  و  بود  خواهیم  عزیزان  این  کنار 
وعده با شهردار رباط کریم هر ماه شاهد افتتاح و 

بهره برداری از پروژه های مختلف باشیم.

شهروندان رباط کریم 
در 7 ماه اخیر معنای واقعی 

خدمت شهرداری را حس کرده اند
گفت:  نیز  رباط کریم  شهرستان  جمعه  امام 
مراکز فرهنگی برای تاثیرگذاری نیازمند حضور 

کارگزاران شایسته و هم جنس هستند.
در   : افزود  ترابی  والمسلمین  حجت الاسلام 
در  شهرداری  مختلف  فعالیت های  با  رابطه 
طول 7 ماه اخیر، شهروندان شریف رباط کریم 
حس  را  خدمــت  معنـای  وجــود  تمــام   با 

کرده اند.
 مصداق بارز انجام ماموریت خدمت از نگاه امام 
شهردار  رباط کریم،  شهرستان  در  خمینی)ره( 
شهر است که تمام اقشار مردم حس می کنند 
 که شهردار و تیم کاری وی هدفشان جز خدمت 

نیست. 
در طول ماه های اخیر بسیاری از طرح هایی که 
به  بود،  مردم شریف شهر  مهم  مطالبات  جزء 
بهره برداری رسیده یا در حال اجراست و یکی از 
آن ها موضوع بازسازی و تجهیز این مرکز فرهنگی 
است که به حق یکی از شاهکارهای دوستان در 

شهرداری است.
دکتر  به همت  امروز   : کرد  نشان  خاطر  وی   
اله یاری و همکاران این مرکز فرهنگی بازسازی 

و مجهز شده است.
 مراکز فرهنگــــی یکی از مراکـــز مهـــم 
می شوند  محسوب  فرهنگ  حوزه  تاثیرگذار  و 
و تاثیرگذاری این مراکز البته وابسته به حضور 
شایسته   و  غنی  فرهنگی  کارگزاران  و   منابع 

است.
دهه کرامت فرصت بسیار مغتنمی برای مراکز 
فرهنگی ما برای ترویج فرهنگ رضوی و تبیین 
جایگاه زن به مناسبت میلاد کریمه اهل بیت)س( 
است و ما باید با توجه به اهداف این نامگذاری ها 
و  فرهنگی  معضلات  بر  فائق آمدن  سمت  به 

اجتماعی حرکت کنیم.

شهروندان رباط کریم در ۷ ماه اخیر معنای واقعی خدمت شهرداری را حس کرده اند
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